
Интериорен дизайн с  
екологични материали 

Преди дни, Китай и 
латиноамериканската държава 
Никарагуа официално 
възстановиха дипломатическите 
си отношения. Един политически 
акт, който последва разумното 
решение на ръководния екип в 
Манагуа да денонсира връзките 
си с островен Тайван. С това 
решение вече общо 181 държави 
в света имат официални 
отношения с Китай – категорично 
доказателство, че принципът 
„Един Китай“ е признат от почти 
цялата международна общност и 
е обективна позиция, повеля на 
здравия политически разум.

Реалността е следната – 
на картата съществува само 
един Китай и правителството 
в Пекин е единственото, 
представляващо цял Китай. Що 
се отнася до островен Тайван, 
той е неделима част от страната 
и това е фиксирано в редица 
международни документи, като 
например дипломатическите 
комюникета Китай – САЩ. Една 
историческа и правна реалност, 
едно общопризнато правило в 
международните норми. Между 
другото неотдавна председателят 
Си Дзинпин съобщи, че 
ръководният екип в Пекин 
възнамерява да върне по мирен 
начин острова към територията, 
на която принадлежи – Китай.

Светът е свидетел, че 
през последните години се 
осъществява прекъсване на 
политическите/дипломатическите 
контакти с Тайван от ред страни, 
от което следва установяване/
възобновяване на двустранните 
официални отношения с Пекин. 

Тези факти напълно 
отразяват обективната позиция 
на международната общност и 
почти всеобщото признаване на 
реалния факт, че има един Китай 
и една столица – Пекин. Всичко 
друго е пропагандна и изпълнена 
с фалш позиция на малкото 
държави, които естествено под 
чуждо влияние (най-вече на 
Вашингтон) затварят очи пред 
действителността. 

Петър ГЕРАСИМОВ

„Един Китай“ – 
обективната позиция
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Икономическите ходове 
на Пекин са глобален 
плюс
I стр. 7

2Поздравителен адрес  
до научния форум 
„Големия залив – 2021“
Си Дзинпин изпрати 
поздравителен адрес и призова 
за засилване на проучванията  
по основни научни въпроси,  
както и за съвместни научни 
усилия за създаването на един 
по-добър свят.

„Системният код“ зад 
огромните промени през 
изминалите сто години
Н. Пр. Дун Сяодзюн, посланик на 
КНР в България за Шестия пленум 
на 19-ия Централен комитет на 
Комунистическата партия и за 
авторитетните отговори, които  
дава на въпросите за развитието  
и просперитета на Китай.  

I I 5

Повече от 100 културни реликви бяха открити 
наскоро в пет гробници на 3000 години в предгра-
дията на Пекин, съобщи столичното управление 
по културното наследство. Реликвите включват 
бронзови и лакирани изделия, глинени съдове и 

парчета коприна. Те са намерени в обекта Лиули-
хъ в район Фаншан, който датира от периода на 
династия Западна Джоу (11 г. пр. н. е. – 771), раз-
кри Уан Дзин, главен археолог на разкопките от 
Пекинския институт по археоложки изследвания.




I

Театър разказва за  
Зимната олимпиада

Реликви в древни гробници в Пекин
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итайският пред-
седател Си Дзин- 
пин изпрати поз-
дравителен ад-
рес до научния 
форум „Големия 

залив – 2021“.
Китайският лидер при-

зова за засилване на про-
учванията по основни на-
учни въпроси, за пробив в 
разработката на генерични 
лекарства и технологии, за 
задълбочаване на сътрудни-
чеството по ключови науч-
ни проекти, както и за съв-
местни научни усилия за 
създаването на един по-до-
бър свят.

Си Дзинпин посочи, че 
светът е изправен пред го-
леми промени, а светов-
ните технологични инова-
ции са все повече и по-ак-
тивни. „Новият кръг науч-
на и технологична рево-
люции и индустриалната 

К

трансформация оказаха 
дълбоко въздействие вър-
ху структурата на светов-
ната икономика. Големият 
залив (Гуандун – Хонконг – 
Макао) трябва да се съсре-
доточи върху стратегиче-
ската позиция за изгражда-
не на международен център 
за научни и технологични 

иновации и да насърчи раз-
витието на новите индус-
трии. Китай е готов да за-
дълбочи научния и техно-
логичен обмен, както и съ-
трудничеството с учени от 
цял свят и международни 
организации“, посочва още 
в поздравителния си адрес 
Си Дзинпин.

Поздравителен адрес до научния 
форум „Големия залив – 2021“

рез 2022 г. Ки-
тай ще продъл-
жи отваряне-
то към света на 
по-високо ниво, 
особено в облас-

тта на наредбите и прави-
лата, като ги приложи и за 
чуждестранните компании 
в страната. Цел на този ход 
е да се привлекат повече ин-
вестиции от транснационал-
ни фирми и важните проек-
ти с чуждестранни капита-
ли да се реализират възмож-
но по-скоро, както и да про-
дължи висококачественото 
съвместно изграждане на 
инициативата „Един пояс, 
един път“. Това става ясно 
след вчерашното заседание 

П
Чуждестранните компании ще имат 
същите права като китайсктите

на ЦК на ККП по иконо-
мическите въпроси.

Плановете са следваща-
та година в страната да се 
въведе всеобхватно механи-
змът за регистрацията на 

акции, да бъде завършена 
тригодишната мисия за пре-
образуване на държавните 
предприятия и да се насър-
чи реформата на естестве-
ните монополни индустрии.

итай ще израбо-
ти повече поли-
тики в подкре-
па на въвежда-
нето на изкуст-
вения интелект 

в образованието и инте-
грирането му с препода-
ването, каза министърът 
на образованието Хуай 
Дзинпън.

Страната ще ускори ди-
гиталната трансформация, 
надграждането и иноваци-
ите в образованието, за да 
създаде висококачествена 
образователна система, до-
бави министърът на обра-
зованието на тематичен 

форум на ЮНЕСКО.
Пандемията донесе без- 

прецедентни предизвика-
телства, които поставиха 
нови и по-високи изисква-
ния спрямо иновативното 
развитие на образованието 
и интегрирането му с из-
куствения интелект, каза 
още той. „За да се спра-
вим с предизвикателство-
то, ние трябва да продъл-
жим да гледаме на обра-
зованието като основа за 
реализиране на устойчи-
во развитие и се възполз-
ваме от революционни-
те нови технологии“, ка-
за още министърът.

Изкуственият интелект е 
ключов за модернизиране 
на образованието

еотдавна гово-
рителят на ге-
нералния се-
кретар на ООН 
обяви, че Ан-
тониу Гутериш 

ще присъства на Зимна-
та олимпиада в Пекин. 
Френският президент 
Еманюел Макрон каза, 
че олимпийските игри не 
могат да бъдат политизи-
рани, а „дипломатически-
ят бойкот“ срещу Зимната 
олимпиада в Пекин има 
само символично значе-
ние. Руският вицепреми-
ер Дмитрий Чернишенко 
заяви, че САЩ възнаме-
ряват да политизират Зим-
ните олимпийски игри в 
Пекин, но техните плано-
ве няма да повлияят вър-
ху игрите.

В коментар на това вче-
ра на пресконференция 
на китайското Външно 

министерство говорите-
лят му Уан Уънбин каза, 
че Пекин приветства спор-
тистите и гостите на Зим-
ната олимпиада през ид-
ната година. „Предстоящи-
те игри са празник и сце-
на за спортистите и люби-
телите на зимните спорто-
ве от целия свят. Все пове-
че страни и техните олим-
пийски комитети откри-
то изразяват подкрепата 
си към Зимната олимпи-
ада в Пекин. Президентът 
на МОК Томас Бах заяви 
открито, че цел на олим-
пийските игри е да спло-
тят света, а намесата на по-
литически сили ще доведе 
до края на олимпийското 
движение. Ако игрите се 
използват за усилване на 
конфликтите и различията 
в света, това ще е в разрез 
с мисията на МОК“, доба-
ви още говорителят.

Пекин приветства участието 
на спортисти и гости в 
предстоящата Олимпиада

Н

К

оментирайки т. нар. „среща на 
върха за демокрацията“ днес го-
ворителят на китайското Външ-
но министерство посочи, че 
използвайки като повод демо-
крацията, „срещата“ подклаж-

да разделение и конфронтации, премест-
ва фокуса от вътрешните противоречия, 
защитава хегемонията на САЩ и увреж-
да международната система, чийто цен-
тър е ООН, както и основания на между-
народното право световен ред. Говорите-
лят каза също, че това действие на САЩ 
противоречи на тенденциите на епохата 
и цялата международна общност ще му 
се противопостави.

Говорителят подчерта, че САЩ не са 
т. нар. „фар на демокрацията“, а амери-
канската демокрация вече се е отклони-
ла от същността си. 

Всяка държава има правото сама да 
избира своя модел на демокрация, а не 
тя да й се налага отвън. Подбуждането 
на разделение и конфронтации под зна-
мето на демокрацията е опит за обръща-
не на колелото на историята и ще дове-
де единствено до безредици и бедствия в 
света, добави още говорителят.

К
Американската демокрация вече 
се е отклонила от същността си
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国之殇，未敢忘！在第
八个南京大屠杀死难者国
家公祭日这个特殊的日子
里，让我们聆听习近平总书
记讲述的这堂“历史课”，重
温民族痛史、缅怀同胞先
烈，以尊崇之心珍视和平、
以民族之力矢志复兴。

【“举行国家公祭就是
要让后代和国际社会了解
真相、铭记历史”】

“侵华日寇，毁吾南京。
劫掠黎庶，屠戮苍生。卅
万亡灵，饮恨江城。日月
惨淡，寰宇震惊。”在位于
侵华日军南京大屠杀遇
难同胞纪念馆的国家公
祭广场，国家公祭鼎上字
字血泪，控诉着84年前日
本侵略者的残暴行径，把
苦难记忆镌刻进每一个
中国人的心灵深处。

7年前，南京大屠杀死
难者国家公祭仪式上，习
近平总书记同南京大屠杀
幸存者代表和一名少先
队员一起，为国家公祭鼎
揭幕。

古之以鼎记事，今之铸
鼎铭史。

这段中华民族近代以
来最沉重的历史、人类文
明长卷中悲痛的画面，习
近平总书记指出，忘记历
史就意味着背叛。

2014年12月13日，习近
平总书记出席首个南京大
屠杀死难者国家公祭仪
式，强调“历史不会因时代
变迁而改变，事实也不会
因巧舌抵赖而消失”，叮嘱
相关研究人员加强南京
大屠杀微观史的研究。

3年后的12月13日，是
南京大屠杀惨案发生80
周年。习近平总书记再次
出席国家公祭仪式。公祭
仪式结束后，总书记走进
纪念馆展厅，参观了《南
京大屠杀史实展》。

侵华日军南京大屠杀
遇难同胞纪念馆馆长张

图文故事丨国之殇，未敢忘！ 来听总书记讲述的这堂“历史课”

　2014年12月13日，习近平总书记出席南京大屠杀死难者国家公祭
仪式并发表重要讲话。

2017年12月13日，习近平总书记参观《南京大屠杀史实展》。

北京冬奥会的脚步渐渐走
近，全世界的目光正向北京聚
集，这将是一场属于全人类共同
的大聚会。

近段时间以来，关于“不派官
员出席冬奥会”的政治杂音时有
出现，将体育比赛跟不可见人的
政治目的挂钩，这种荒唐行径本
身既严重违背奥林匹克精神，也
极大损害了参赛运动员的利益
和国际奥林匹克事业。

这样的杂音，源自西方少数
政客的政治表演。作为全球在
2022年关注的最重大事件之
一，北京冬奥会将产生的热度可
以预见，全球运动员都在等待着
在这个大舞台上一展风采的机
会。在这样的预期下，一些怀有
特殊目的的政客也跑过来“蹭”冬

奥会的“热点”，号称不派政要出
席，实际上就是想借北京冬奥
会做政治文章，暴露了他们想给
北京冬奥会制造麻烦，但又不得

不故作姿态的窘态。
《奥林匹克宪章》指出，奥

林匹克精神是“以友谊、团结和
公平竞技精神相互理解”。这种

评论：少数政客的拙劣表演难阻全世界冬奥热情频致辞

建军还记得，参观时总书
记先后提出了数十个问
题，“总书记对南京大屠杀
的历史十分熟悉，对史实
细节高度重视”。

一次次缅怀，一句句关
切，习近平总书记身体力
行向全社会传递：“南京
大屠杀惨案铁证如山、不
容篡改。任何人要否认
南京大屠杀惨案这一事
实，历史不会答应，30万
无辜死难者的亡灵不会
答应，13亿中国人民不会
答应，世界上一切爱好和
平与正义的人民都不会
答应。”

【“你们要用亲身经历
向世人告知历史真相，教
育后代”】

习近平总书记不仅关
注 中 华 民 族 共 同 的 记
忆，更 关心历史中的每
个个体。

两赴南京参加公祭仪
式，习近平总书记都亲切
会见了南京大屠杀幸存
者代表。

夏淑琴老人就是其中
一位。1937年12月13日，
夏淑琴全家祖孙9口人中
7人惨遭日军杀害，时年8
岁的她在身中3刀后，因昏

2014年3月，习近平主
席在德国科尔伯基金会的
演讲中曾这样赞扬一位
国际友人：“中国人民纪
念拉贝，是因为他对生命
有大爱、对和平有追求。”

德国人约翰·拉贝曾于
1908年至1938年在中国
工作30年。1937年11月，
南京沦陷前夕，包括约翰·
拉贝在内的20多位外籍
人士冒着生命危险商议
并组成“南京安全区国际
委员会”，设置了25个难民
收容所，在此后南京的至
暗时刻救助了25万多名中
国难民。

不只是约翰·拉贝，还

死过去幸免于难。
2014年首个国家公祭

仪式上，习近平总书记搀
扶着夏淑琴老人，一同为
国家公祭鼎揭幕；并在仪
式后鼓励她和其他幸存
者代表、遗属代表“用亲
身经历向世人告知历史
真相，教育后代”。

2017年，习近平总书记
再次见到了她，握着她的
手，祝她健康长寿。

累累罪行不容抵赖，雪
中送炭的情意同样需要
铭记于怀。

有贝恩哈尔·辛德贝格、约
翰·马吉……从南京大屠
杀死难者国家公祭仪式，
到纪念中国人民抗日战争
暨世界反法西斯战争胜
利75周年座谈会，习近平
总书记曾在多个场合回忆
起世界上爱好和平与正
义的国家和人民、国际组
织等各种反法西斯力量对
中国人民抗日战争给予的
宝贵援助和支持，并表示“
他们的感人事迹和崇高
品格永远铭记在中国人民
心中”。

【“ 和 平 是 需 要争取
的，和平是需要维护的”】

昭昭前事，惕惕后人。
每一次对历史的回望，

不是为了延续仇恨，而是
为了从中汲取经验教训，
更 好地 理 解当下、警示
未来。

正 如 习 近 平 总 书 记
2014年7月7日在纪念全
民族抗战爆发七十七周年
仪式上所说：“历史是最
好的教科书，也是最好的
清醒剂。”

中华儿女经历了战争的
残酷，更认识到和平的珍
贵。

习近平总书记将和平比
作阳光雨露，指出“有了阳
光雨露，万物才能茁壮成
长。有了和平稳定，人类
才能更好实现自己的梦
想”。

唯有永远牢记“落后就
要挨打”的历史教训，激发
自强之志、奋斗之力，勠
力同心把我们的国家建设
得更加强大，才能永远避
免历史悲剧的重演。

“今天的中国，已经成为
一个具有保卫人民和平生
活坚强能力的伟大国家，
中华民族任人宰割、饱受
欺凌的时代已经一去不复
返了”。在2014年的南京大
屠杀死难者国家公祭仪式
上，习近平总书记掷地有
声的话语，是对逝去同胞
先烈的告慰，更是新时代
中华儿女共同的心声。

“今天的中国，是世界
和平的坚决倡导者和有力
捍卫者，中国人民将坚定
不移维护人类和平与发展
的崇高事业，愿同各国人
民真诚团结起来，为建设
一个持久和平、共同繁荣
的世界而携手努力！”

国家公祭广场上，和
平大钟钟声久久回荡，一
如习近平总书记的庄严宣
示，穿越时空，启迪后人。

崇高神圣的精神倡导人们在公
平的体育比赛中沟通交流，从
而达到情感交汇与心灵贴近。
秉持这一精神的奥运会，是人
类团结和友谊的象征，早已成为
各民族文化交融互鉴的有益平
台。而少数政客的拙劣表演，恰
恰是在制造分裂，破坏多边主
义，只会亵渎奥林匹克精神、损
害奥林匹克事业，给人类带来
灾难。

冬奥会不是政治作秀和搞政
治操弄的舞台，而是全球冬奥运
动员和冰雪运动爱好者的盛会。
西方少数政客发出的“不派官员
出席冬奥会”杂音注定无法阻挡
全世界高昂的冬奥热情，他们的
拙劣表演也终究将被证明是一
场哗众取宠的闹剧。
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актуално

кцентът в ико-
номическата по-
литика на Китай 
през следващата 
година ще бъде 
„стремеж към 

напредък при поддържа-
не на стабилността“, зая-
ви заместник-директорът 
на канцеларията на Цен-
тралната комисия на ЦК на 
ККП за финансови и ико-
номически въпроси Хан 
Уънсиу на годишното съ-
вещание за икономическа 
работа, което се състоя не-
отдавна в Пекин.

По думите му, благода-
рение на икономическото 
възстановяване и ефектив-
ната превенция на епиде-
мията от COVID-19 през 
2021 г. Китай остава воде-
ща сила в света, чийто ръст 
на БВП се очаква да бъде 
около 8 процента.

А

„Някои институции, екс-
перти и учени прогнозират, 
че БВП на Китай ще се 
увеличи с около 8% тази 
година, в резултат общи-
ят обем на икономиката 
ще надхвърли 110 трили-
она юана, а БВП на глава 
от населението – да надми-
не 12 000 долара, което е 

близо до стандарта на Све-
товната банка за страни с 
високи доходи. Тази годи-
на инфлацията в страната 
е под 1%, работните места 
в градовете са се увеличи-
ли с 12 милиона, а безра-
ботицата остава на относи-
телно ниско ниво от 5%“, 
каза още Хан Уънсиу.

акто преди, та-
ка и сега Ки-
тайската на-
родна банка ще 
подкрепя из-
граждането на 

Хонконг като междунаро-
ден финансов център, ще 
продължи да оптимизира 
различните механизми за 
обвързване на финансовия 
пазар, за да се удовлетво-
рят по-добре нуждите на 
вътрешните и чужди ин-
веститори, заяви директо-
рът на Централната бан-
ка И Ган на симпозиум 
под мотото „Позиционира-
не и перспективи на Хон-
конг като международен 
финансов център“.

През последните го-
дини Централната банка 
поддържа тясно сътруд-
ничество с Хонконгското 
управление на финанси-
те, категорично подкрепя 

развитието на китайския 
специален администрати-
вен район като междуна-
роден финансов център, 
посочи И Ган в речта си. 
Същевременно той отбе-
ляза четири аспекта за ва-
жния напредък във фи-
нансовото сътрудничест-
во между континентален 
Китай и Хонконг, като го-
лямо количество компа-
нии от континенталната 
част листнати на хонконг-
ската фондова борса; ста-
билното опериране на ме-
ханизми за обвързване на 
фондовите борси между 
двете места; лидерството 
на Хонконг в офшорния 
бизнес с юана; повишава-
нето на статута на Хон-
конг като международен 
финансов пазар чрез из-
граждането на района на 
Големия залив (Гуандун– 
Хонконг – Макао).

ранспортната ин-
дустрия за граж-
данска авиация 
на Китай ще въз-
обнови стабил-
ния растеж, до-

бавяйки общо 7646 нови 
пътнически самолета през 
следващите 20 години, 
според доклад на Центъ-
ра за проучване на разви-
тието на китайската авиа-
ционна индустрия. В него 

се посочва, че до 2025 г.  
общият брой на самолети-
те в страната вероятно ще 
достигне 5343. Китайските 
авиокопмапнии ще имат 
нужда от 7646 нови път-
нически и 650 товарни са-
молета през следващите 
две десетилетия. Очаква 
се броят на гражданските 
хеликоптери да надхвърли 
10 000 до 2040 г., сочат дан- 
ните от доклада.

И Ган: Централната 
банка подкрепя Хонконг 
като международен 
финансов център

Китай ще има повече от 
5000 самолета до 2025 г.

К

Т

Китай се доближава до 
страните с високи доходи

анни, публику-
вани от Глав-
ното управле-
ние на митни-
ците на 7 де-
кември, показ-

ват, че през първите 11 ме-
сеца общият внос и износ 
на Китай е достигнал 5,47 
трилиона щатски долара, 
което е с 31,3% ръст на го-
дишна база.

В коментар на това го-
ворителят на Външно ми-
нистерство Уан Уънбин за-
яви, че китайската месечна 
търговска продукция за по-
следните 18 месеца запаз-
ва ръст. 12 поредни годи-
ни Китай запазва второто 
си място на най-голям па-
зар за внос в света. 

Тъй като икономика-
та на страната е дълбоко 
интегрирана със световна-
та Китай ще отвори още 

анша, админи-
стративният цен-
тър на провинция 
Хунан, се тран-
сформира във 
водещ център на 

модерното производство в 
Китай. 

Клъстерът от компании 
за инженерни машини в 
града бе включен в лис-
тата на 15-те напреднали 
производствени клъстери  
в страната. През последни-
те години Чанша активно 

насърчава и оптимизира 
висококачественото раз-
витие на производствена-
та индустрия, подобрява 
иновационния си капаци-
тет, широко прилага ин-
формационните техноло-
гии в индустриализацията, 
превръщайки интелигент-
ното си производство във 
визитна картичка.

„Асоциацията на ин-
дустрията за строителни 
машини на Чанша сти- 
мулира местните ком- 

пании да пуснат над 220 
нови продукта и техноло-
гии, пет от които са но-
вовъведения не само за 
страната, но и за света“, 
каза вицепрезидентът на 
асоциацията У Дзиншън.

Цел на местната власт  
на провинцията е да пре-
върне Чанша във водещ 
авангарден производствен 
клъстер, за да стимули-
ра координираното индус-
триално развитие на гра-
да и провинцията.

Д

Ч

Китайската икономика е дълбоко 
интегрирана със световната

Чанша – водещ център на 
модерното производство в Китай

по-широко своята врата, ще 
придвижи икономическата 
глобализация към по-голя-
ма отвореност, инклузив-
ност, балансираност, за да 
е изгодна за всички. 

Китай е готов да рабо-
ти заедно с други страни 
решително да подкрепя 

многостранната търговска 
система с център на СТО, 
съдейства за либерализа-
цията и улесняването на 
търговията и инвестици-
ите и работи за високока-
чествено и устойчиво раз-
витие на световната ико-
номика.
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ГеоПолИтИка

„Системният код“ зад огромните 
промени през изминалите сто години

Вековната история на Комунистическата партия на Китай е история на неразривната връзка 
между сърцата, единното дихание и общата съдба на партията и народа

зминалият месец 
ноември бе изклю-
чително важен за 
нашите две стра-
ни. В България се 
проведоха прези-

дентски и парламентарни из-
бори, а в Китай се състоя Шес-
тият пленум на 19-ия Центра-
лен комитет на Комунистиче-
ската партия на Китай. Тези 
две събития привлякоха внима-
нието както на нашите граж-
дани, така и на международ-
ната общност, и имат голямо 
значение в политическия про-
цес на страните ни.

Шестият пленум бе сви-
кан във важен исторически 
момент, когато Комунистиче-
ската партия на Китай отбеля-
за своя вековен юбилей, и бе 
реализирана първата от цели-
те за двете стогодишнини, а 
именно всеобхватното изграж-
дане на общество със средно 
ниво на благосъстояние, и се-
га поемаме към изпълнение-
то на втората – превръщане-
то на Китай в модерна могъ-
ща социалистическа държава. 
На пленума бе одобрена „Ре-
золюция за основните дости-
жения и историческия опит в 
стогодишната борба на Кому-
нистическата партия на Ки-
тай“ и бе прието решение за 
свикването на 20-ия партиен 
конгрес през втората полови-
на на следващата 2022 г. „Осо-
бено важен пленум“, „епохална 
резолюция“, „резолюция, която 
ще окаже влияние върху ки-
тайската вътрешна политика 
и общество в близките десе-
тилетия“, „с важно влияние в 
21-ия век“ и други подобни оп-
ределения се появиха на челни 
места в големите световни ме-
дии и станаха предмет на раз-
горещени дискусии в между-
народната общност.

Приетата от пленума ре-
золюция обединява борба-
та, жертвите и постижения-
та на Комунистическата пар-
тия на Китай през последни-
те сто години в изпълнение на 
нейната първоначална мисия 

И
да реализира стремежа на ки-
тайския народ към щастие и 
национално възраждане, тя да-
ва научен отговор на въпроси-
те как бяха постигнати успехи-
те в миналото и как те могат 
да продължат в бъдеще. Вяр-
вам, че всички биха искали да 
знаят, че на Китай - една „до-
гонваща“ в развитието страна 
с огромно население, й бяха 
нужни десетилетия, за да из-
върши индустриализация като 
тази в западните държави. На 
какво се основава това? Ка-
къв е „системният код“, кой-
то стои зад огромните проме-
ни през изминалите сто годи-
ни? По същество Шестият пле-
нум даде изчерпателни и ав-
торитетни отговори, но аз ще 
използвам само четири клю-
чови фрази, за да ги предста-
вя накратко на приятелите ни 
в България.

1. Хората над всичко
Шестият пленум определи 

принципа за това, че „хората 
са над всичко“ като първия от 
десетте исторически урока през 
стогодишния път на Комунис-
тическата партия на Китай или 
първия „код“ за нейните голе-
ми достижения. Великият про-
летарски революционер Мао 
Дзъдун каза някога следното: 
„Ние, комунистите, сме като 
семена, а народът е като зе-
мята. Когато стигнем до някое 
място, трябва да се съединим 
с хората там, да пуснем коре-
ни и да разцъфтим сред тях“. 
Бъдещето и съдбата на една 
партия и един режим зависят 
в крайна сметка от подкрепа-
та на хората.

Вековната история на Ко-
мунистическата партия на Ки-
тай е история на неразривната 
връзка между сърцата, единно-
то дихание и общата съдба на 
партията и народа. Под ръко-
водството на Комунистическа-
та партия на Китай нашият на-
род скъса окончателно с време-
ната, в които бе тормозен, уг-
нетен и поробен, и се превърна 
в господар на своята и тази на 
държавата си съдба. Над 1,4-те 

Подчертавайки важността от 
реализиране на великото на-
ционално възраждане, Кому-
нистическата партия на Ки-
тай никога не е забравяла своя-
та отговорност да дава принос 
за развитието на човечество-
то. Особено след избухването 
на пандемията от COVID-19, 
Китай предостави на между-
народната общност над 1,8 ми-
лиарда дози ваксини, подкре-
пя освобождаването на раз-
виващите се страни от права-
та на интелектуална собстве-
ност върху ваксините и изпъл-
нява с практически действия 
своите ангажименти и демон-
стрира отговорно отношение. 
В речта си при откриването на 
Китайско-африканския форум 
за сътрудничество на 29 ноем-
ври, председателят Си Дзинпин 
обяви, че за постигане на по-
ставената от Африканския съ-
юз цел за ваксиниране на 60% 
от населението на континента, 
през 2022 г. Китай ще предос-
тави още 1 милиард дози вак-
сини, ще окаже помощ за реа-
лизирането на 10 здравни про-
екта и ще изпрати 1500 меди-
ци и експерти в областта на 
общественото здравеопазване.  

В момента предизвика-
телствата от пандемията от 
COVID-19 са все още налице 
и пътят към възстановяването 
на глобалната икономика ня-
ма да бъде гладък. Хората от 
целия свят трябва да работят 
заедно, за да преодолеят труд-
ностите. Ние винаги ще насто-
яваме за съчетаване на разви-
тието на Китай и това на ос-
таналия свят, ще си сътрудни-
чим с всички страни, ще рабо-
тим непрестанно и упорито за 
насърчаване на световния мир, 
развитие и напредък.

Макар Китай и България 
да имат различни политически 
системи, история и култура, 
и двете страни считат за своя 
мисия да работят за повишава-
не благосъстоянието на свои-
те народи, и двете се придър-
жат към общочовешките цен-
ности за мир, развитие, спра-
ведливост, демокрация и сво-
бода. През изминалите пове-
че от 70 години от установя-
ването на дипломатическите 
ни отношения, китайско-бъл-
гарското приятелство устоя на 
превратностите на времето и 
двете страни постигнаха забе-
лежителни резултати в сътруд-
ничеството си в различни об-
ласти като политика, икономи-
ка, търговия, култура и образо-
вание. Стоейки на нова отправ-
на точка в историята, Китай 
е готов постоянно да укрепва 
обмена с България в различни 
области и да работи за общия 
напредък, да съдейства за раз-
ширяване на двустранните от-
ношения и повишаване благо-
състоянието на двата народа.

милиарда китайци постигнаха 
като цяло средно ниво на бла-
госъстояние и стремежът им 
към по-хубав живот непрес-
танно става реалност. Особе-
но след 18-ия конгрес на пар-
тията, принципът в борбата с 
бедността нито един човек да 
не бъде изоставен; първосте-
пенното място, което имат за-
пазването на живота и физиче-
ското здраве на хората в уси-
лията за справяне с епидеми-
ята от COVID-19; мерките за 
насърчаване на заетостта в ка-
чеството на приоритет при со-
циално-икономическото разви-
тие и други, показаха, че един-
ствено постоянната работа за 
благоденствието на народа мо-
же да стимулира великата си-
ла за съзидание, която се таи 
в неговите недра.  

2. Народна демокрация в 
целия процес

Демокрацията е общочо-
вешка ценност и важна кон-
цепция, която Комунистиче-
ската партия на Китай и ки-
тайският народ винаги са след-
вали. Издигнатата от генерал-
ния секретар Си Дзинпин идея 
за „развитие на народната де-
мокрация в целия процес“ в 
никакъв случай не е просто 
политическа декларация, а ре-
ална практика в политическия 
и социален живот на страната. 
Народната демокрация в целия 
процес представлява завърше-
на институционална верига, 
включваща изборност, консул-
тации, обществена, низова и 
гражданска демокрация, кон-
трол и всички други елемен-
ти на демократичния процес. 
Тя обхваща всички области 
на демократични процеси ка-
то демократични избори, де-
мократични консултации, де-
мократично вземане на реше-
ния, демократично управле-
ние и демократичен контрол. 
Тя представлява пълноценна, 
всеобхватна и цялостна демо-
крация. Тя е най-широкооб-
хватната, реална и ефективна 
социалистическа народна де-
мокрация.

От основаването си преди 
70 години и досега Нов Китай 
върви неотклонно по пътя на 
социалистическото политиче-
ско развитие с китайска специ-
фика, гарантирайки на народа 
правото да управлява държав-
ните дела чрез различни ка-
нали и форми в съответствие 
със закона. Хората могат да 
участват ефективно в дейнос-
ти от приемането на нацио-
налното законодателство, из-
работването на плановете за 
социално-икономическо разви-
тие, подготовката на държав-
ния бюджет и контрола за из-
пълнението му до управление-
то на недвижимата собстве-
ност, разделното събиране на 

отпадъци и т. н. Статистика-
та показва, че от 2012 г. на-
сам са се провели обществе-
ни обсъждания по над 180 за-
конопроекта, а около 1,1 ми-
лиона души са внесли близо 3 
милиона мнения и предложе-
ния, възприети са множество 
важни гледни точки.     

3. Независим път на Китай
Обръщайки поглед назад 

към вековната история на Ко-
мунистическата партия на Ки-
тай, като нейно последователно 
духовно качество може да бъде 
откроено това, че тя акценти-
ра върху независимото начало, 
произтичащо от реалностите в 
страната, и върху творческо-
то откриване на собствен път 
пред страната. Независимост-
та, като ценен опит на Кому-
нистическата партия на Китай, 
в най-голяма степен е концен-
трирана в избора на път за на-
ционално развитие и във все-
странното съдействие за раз-
лични страни от развитието в 
новата епоха. В базово изграж-
дане ние смятаме, че делата 
на Китай трябва да се реша-
ват единствено от неговия на-
род. В развитието си ние ще 
продължим да вървим твърдо 
по пътя на социализма с ки-
тайска специфика, без да след-
ваме нито стария път на за-
тваряне и застой, нито пороч-
ния път на постоянна смяна на 
ръководни идеи. В отношени-
ята си с другите държави ние 
ще се придържаме към неза-
висима, самостоятелна мирна 
външна политика и ще вървим 
неотклонно по пътя на мирно-
то развитие.

Един мирен свят би трябва-
ло да приема различни цивили-
зации, а стабилният ред трябва 
да отчита различни системи. 
Председателят Си Дзинпин е 
подчертавал, че „пътят за раз-
витие на една страна трябва да 
бъде определен единствено от 
нейния народ на основата на 
собственото му историческо 
наследство, културни традиции 
и ниво на социално-икономи-
ческо развитие“. Ние никога 
няма да копираме чужди мо-
дели и няма да изнасяме иде-
ология. Ние не искаме от дру-
ги страни да копират китайска-
та практика. Вместо това смя-
таме, че всички страни тряб-
ва да вървят по път за разви-
тие, който отговаря на техни-
те национални условия и по-
требностите на хората, трябва 
да се уважаваме и учим едни 
от други.

4. Грижа за всички
Идеята за „грижа за всич-

ки“ съществува в китайската 
култура от древни времена. В 
очите на китайците светът е 
едно семейство, място, в кое-
то цялото човечество същест-
вува в хармонична симбиоза. 

Н. Пр. Дун СяоДзюН, посланик на КНР в България
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римата тайко-
навти от „Шън-
джоу-12“ – Ние 
Хайшън, Лиу Бо-
мин и Тан Хун- 
бо, които подо-

бриха рекорда за най-дълъг 
престой на китайски тай-
конавти в космоса в една 
мисия, във вторник напра-
виха първата си публична 
изява след завръщането на 
Земята.

Дзин Хайпън, капитан 
от космическите сили на 
Китай, каза пред медии, 
че екипажът на „Шън-
джоу-12“ е възстановил те-
лесното си тегло, както и 
мускулната сила и функ-
цията на сърцето и белите 
дробове. „В момента те са 
във втората фаза от про-
цеса на възстановяване“, 
добави той.

Тримата тайконавти се 
очаква да се върнат към 
редовните тренировки след 
третата фаза на наблюде-
ние и оценка за здраво-
словното им състояние.

Т

По време на 90-днев-
ния си престой в косми-
ческата станция трима-
та тайконавти изпълни-
ха различни задачи, като 
прехвърляне и разопако-
ване на доставките за ос-
новния модул на косми-
ческата станция от товар-
ния кораб „Тиенджоу-2“, 
две разходки в Космоса, 

проверка на надеждност-
та на интелигентната ро-
ботизирана ръка. 

Като първите обитате-
ли на китайската косми-
ческа станция, те прове-
риха и възможностите на 
новите системи за поддър-
жане на живота на борда, 
полагайки основите за бъ-
дещи мисии.

итай ще пред-
приеме твърди 
мерки за на-
сърчаване на  
по-дълбоката 
интеграция на 

информатизацията и ин-
дустриализацията през 
следващите пет години, 
съобщи агенция Синхау. 
Министерството на индус-
трията и информационни-
те технологии публикува 
преди дни  план за разви-
тие чрез интегриране на 
индустриалния сектор с 
информационните техно-
логии, като посочи ключо-
ви задачи и мерки за тази 
цел по време на 14-ата пе-
тилетка (2021 – 2025).  

Голяма роля в този 
процес се пада на наука-
та и приложението на ино-
вативните подходи. Пла-
нът, който се основава на 
пълното изпълнение на 
целите по приключилия 
13-и петгодишен план, е 

вторият петгодишен план 
в това отношение, обясни 
Си Шаофен, служител на 
министерството.

Тъй като новите техно-
логии, включително голе-
ми данни, изкуствен инте-
лект и блокчейн, предиз-
викват технологични про-
биви и индустриална тран-
сформация, производстве-
ната индустрия трябва да 
задълбочи интеграцията 
си с новите технологии, 
отбеляза Си Шаофен. 

Този ход също е неиз-
бежен избор за предприя-
тията да се справят с пре-
късванията във веригите 
за доставки и увеличава-
нето на производствени-
те разходи в контекста на 
COVID-19, смятат експер-
ти. Целта е страната да 
постигне 80 процента из-
ползване на цифрови ин-
струменти в корпоратив-
ното управление и експло-
атация до 2025 г.

итайските ме-
теорологични 
станции в Ан-
тарктика „Кун-
лун“ и „Тай-
шан“ бяха пус-

нати официално в експло-
атация на 1 декември, съ-
общи Радио Китай за чуж-
бина. Те ще събират ме-
теорологични данни, за 
да подобрят възможност-
ите на Китай за прогнози-
ране на полярното време.  
Ниските температури са 
от ключово значение за из-
граждането на автоматич-
ни метеорологични стан-
ции на Антарктическия 
континент. Завършване-
то и тестването на „Кун-
лун“ отне пет години, а 
на „Тайшан“ – девет. Те са 
разположени съответно на 
4093 м и 2626 м над мор-
ското равнище. По време 

на изпитателния период 
двете станции работиха 
стабилно и докладвани-
те от тях данни надхвър-
лиха 99%, което е много 
над оперативните изисква-
ния, каза за „Глобъл тай-
мс“ Уан И, заместник-ди-
ректор на пекинския офис 
на Световния метеороло-
гичен център.

Най-ниската темпера-
тура в Антарктика дости-
га минус 89,2 градуса по 
Целзий, а скоростта на 
вятъра – 100 метра в се-
кунда. През 2018 г. Китай 
стана третата страна след 
Австралия и САЩ, коя-
то провежда непрекъснати 
автоматични метеороло-
гични наблюдения в райо-
ните с изключително ни-
ски температури.

По-дълбока интеграция 
на информатизацията 
и индустриализацията

Две метеорологични 
станции заработиха  
в Антарктика

К

К

Тайконавтите от „Шънджоу-12“ 
се завърнаха на Земята

итайската сонда 
на Марс „Тиа- 
нуън-1“ и кос-
мическият ко-
раб на Евро-
пейската кос-

мическа агенция (ESA) 
„Марс експрес“ успешно 
извършиха тест за кому-
никация в орбита, съобщи 
Китайската национална 
космическа администра-
ция (CNSA). Китайският 
марсоход „Джужун“ из-
прати тестови данни до 
„Марс експрес“ на раз-
стояние от приблизител-
но 4000 километра. Кому-
никацията продължи 10 
минути. Mars Express по-
лучи данните и ги препра-
ти до станцията за просле-
дяване на дълбокия Кос-
мос на ESA. След като по-
лучи данните, станцията 

К

Китайски и европейски сонди на 
Марс се свързаха успешно в орбита

ги изпрати до Европей-
ския център за космиче-
ски операции (ESOC), а 
ESOC след това ги пре-
прати  на Пекинския ае-
рокосмически контролен 
център.

Резултатите от анали-
за на данните показват, че 
интерфейсите на релейно-
то комуникационно обо-
рудване на „Джужун“ и 
„Марс експрес“ съответ-
стват и отговарят на меж-
дународните стандарти, а 
съдържанието на преда-
ваните данни е пълно и 
точно.

Екипите на „Тиануън-1“  
и  „Марс експрес“ ще пред- 
приемат по-нататъшно 
сътрудничество в кому-
никацията за предаване 
на научни данни, съобщи 
Китайската национална 

космическа администра-
ция CNSA. 

Китайската мисия „Тиа- 
нуен-1“, състояща се от 
орбитален апарат, спус-
каем апарат и роувър, бе-
ше изстреляна на 23 юли 
2020 г. Спускаемият апа-
рат, носещ роувъра с оч-
аквана продължителност 
на живота от най-малко 90 
марсиански дни или около 
три земни месеца, кацна 
на 15 май в южната част 
на Utopia Planitia, обширна 
равнина в северното полу-
кълбо на Марс. Започвайки 
проучването си, марсиан- 
ският роувър „Джужун“ 
слезе от платформата си 
за кацане на марсианска-
та повърхност на 22 май, 
като вече е изминал 1297 
метра и е получил около 
10 гигабайта данни.
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ктивните уси-
лия на Китай да 
осигури високо-
качествен растеж 
ще помогнат не 
само на страна-

та, но и на света да се въз-
станови, а вътрешното му 
възстановяване на баланса 
ще стимулира зеленото раз-
витие. Това заявиха лиде-
рите на две международни 
икономически организации 
във Вашингтон, цитирани 
от англоезичния китайски 
вестник „Чайна дейли“.

Кристалина Георгиева, 
управляващ директор на 
Международния валутен 
фонд (МВФ), каза, че све-
товната икономика про-
дължава да се възстановя-
ва, но възстановяването е 
изправено пред много ри-
скове, включително неси-
гурния ход на пандемията 
COVID-19 на фона на поя- 
вяващите се нови вариан-
ти и перспектива за инфла-
цията.  „Подпомагането на 
глобалното възстановяване 
ще бъде съвместна задача, 
с която трябва да се спра-
вим заедно“, каза Георгие- 
ва в изявление в края на 
Шестата кръгла маса „1+6“, 
свикана виртуално от ки-
тайския премиер Ли Къ-
цян, съобщи вестникът. 
Той отбеляза, че кръглата 
маса „Насърчаване на си-
лен, приобщаващ и устой-
чив растеж на световната 
икономика: от възстановя-
ване до преструктуриране“ 
предложи форум за лидери 
на международни икономи-
чески организации за за-
дълбочен обмен на инфор-
мация за насърчаването на 
световното икономическо 
възстановяване и за устой-
чивия растеж след COVID, 
и за стабилно развитие на 
китайската икономика.

Предприемане на 
решителни действия

„Китай е жизненова-
жен двигател за глобал-
ния растеж; предприемане-
то на решителни действия 

А

Икономическите ходове на Пекин 
са глобален плюс

за подкрепа на високока-
чествен растеж ще помогне 
не само на Китай, но и на 
света“, посочи Георгиева.

В областите за глобално 
сътрудничество шефът на 
МВФ подчерта спешната 
необходимост да се достиг-
не до пандемичното пред-
ложение на глобалния кре-
дитор за ваксиниране на 40 
процента във всяка стра-
на до края на тази година 
и 70 процента до средата 
на 2022 г.

Тя каза, че МВФ при-
знава „важния принос“ на 
Китай за разширяване на 
достъпа до ваксини. Ки-
тай предостави 1,7 мили-
арда дози ваксини срещу 
COVID-19 на най-малко 
100 страни и международ-
ни организации и ще дос-
тави повече от 2 милиар-
да дози до края на тази го-
дина, каза китайският по-
сланик в САЩ Цин Ган на 
онлайн среща на минист-
рите, организирана от дър-
жавния секретар на САЩ 
Антони Блинкен миналия 
месец.

Шефът на МВФ призо-
ва за сътрудничество за на-
маляване на търговското 

Кристалина 
ГеоРГиева, 
управляващ 
директор на 
Международния 
валутен фонд 

напрежение и укрепване на 
многостранната търговска 
система, която според нея 
е ключов двигател за рас-
теж и работни места.

В последната си светов-
на икономическа прогно-
за и перспектива, публику-
вана през октомври, МВФ 
посочи засилването на на-
прежението в търговията 
и технологиите сред основ-
ните рискови фактори, кои-
то допринасят за несигур-
ността в глобалното въз-
становяване.

„Ескалация на напреже-
нието в търговията и тех-
нологиите, особено меж-
ду Съединените щати и 
Китай, може да се отрази 

върху растежа на инвести-
циите и производителнос-
тта, като издигне допълни-
телни пречки по пътя на 
възстановяване“, отбеля-
за 190-членният глобален 
кредитор.

Георгиева каза също, че 
са необходими повече ам-
биции за ускоряване на пре-
хода към нетни нулеви въ-
глеродни емисии и за под-
крепа на усилията за адап-
тиране към климата, като 

Китай е жизненоважен двигател за глобалния 
растеж, казва изпълнителният директор на 
МВФ Кристалина Георгиева

се използват всички налич-
ни политически лостове. 
„Климатичната стратегия 
на Китай се оформя и ще 
играе важна роля в глобал-
ните усилия за климата“, 
изтъкна Георгиева.

Пандемията превърна 
милиони в бедни хора

Говорейки на виртуал-
ната кръгла маса, прези-
дентът на Световната бан-
ка Дейвид Малпас каза, че 
броят на хората в крайна 
бедност се е увеличил с 
повече от 100 милиона в 
световен мащаб от нача-
лото на пандемията, а ни-
ският процент на вакси-
нация увеличава риска и 

човешкото страдание.
Малпас каза, че актив-

ното участие и „силният 
глас“ на Китай в усилия-
та за намаляване на дълга 
са много необходими и би-
ха били от полза за всич-
ки участници чрез насър-
чаване на устойчиви ин-
вестиции и дълг. Той по-
сочи, че икономическият 
растеж на Китай е имал 
„бързо и много добре до-
шло“ възстановяване от 

пандемията, но растежът 
се забавя напоследък, кое-
то отразява структурните 
пречки, които трябва да 
бъдат преодолени. „Клю-
чът към бъдещия растеж 
на Китай се крие в реба-
лансирането на вътрешно-
то търсене, увеличаването 
на иновациите и разширя-
ването на частния сектор“, 
смята Малпас. Той отбеля-
за, че структурната тран-
сформация на Китай към 
по-ниска въглеродна ин-
тензивност, която е важна 
част от неговия климати-
чен отговор, е тясно свър-
зана с целта за вътрешно 
възстановяване на баланса. 

„Една от причините за 
високата въглеродна ин-
тензивност на китайската 
икономика е наднормено-
то тегло на недвижимите 
имоти и свързаното с това 
търсене на цимент и сто-
мана в китайската иконо-
мика. Един по-ориентиран 
към услугите модел на рас-
теж, основан на потребле-
нието, би създал по-устой-
чиви работни места и би 
генерирал по-малко за-
мърсяване и емисиите на 
парникови газове“, посо-
чи Малпас.

Опитът на Китай с рас-
тежа и намаляването на 
бедността през последни-
те четири десетилетия де-
монстрира силата на пазар-
но ориентираните реформи, 
правата на собственост и 
изобретателността на ки-
тайските предприемачи.

„Това са уроци, които 
Китай може да сподели с 
другите и (които) са осо-
бено важни и за бъдещия 
растеж на Китай“, каза той.

Световната банка пре-
насочи кредитирането си 
на Китай към подкрепа 
на глобалните обществе-
ни блага – включително на-
маляване на емисиите на 
парникови газове, контро-
лиране на замърсяването 
с пластмаси в моретата и 
океаните, както и на замър-
сяването на водата.

от работник във фабрика до 
предприемач

За 20 години Фу Гуосян успешно се 
превърна от обикновен работник във 
фабрика до собственик на компания. 
През 2001 г. фабриката, в където 
работел Фу, обявява фалит. Той 
получил компенсация, но загубил 
работата си. „Много от работниците 
не можеха да приемат факта, че 
трябва да си търсим нещо друго“. 
За щастие Фу Гуосян бил умел 
механик и през 2002 г. взел под 
наем една малка работилница за 
производство на автомобилни части. 
След 20 годишно развитие, малката 
работилница се превърнала в голяма 
фабрика, и бизнесът на Фу заема 
60% от китайския пазар.

икономическата политика на Пекин допринася за решаване на предизвиканите от пандемията 
глобални икономически проблеми и за икономическото развитие на света
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Чанчун
градът на пролетта

железница. Железопътни-
ят превоз дава нов тласък 
на развитието и активизи-
ра търговията и постепен-
но населението нараства.

Градът е добре плани-
ран с широки пътища и мо-
дерни обществени райони. 

Създадено е специално Бю-
ро за капитално строител-
ство. Градоустройственият 
план на столицата е повли-
ян от плана на Париж и те-
ориите за планиране и ди-
зайн на американските гра-
дове през 20-те години на 

сегашния си 
вид Чанчун е 
млад град – са-
мо на около 200 
години, но през 
хилядолетия-

та тук съществуват сели-
ща с различни имена – Хи-
ду, Хълун, Тиенан, Чанчун, 
Шушан, Ляо или Куанчън.

През 1800 г., по време на 
династия Цин, император 
Джян решава да построи 
нов град в средата на пътя 
от Пекин и до планината 
Чанбай, свещената плани-
на на царете. 

Първоначално той е 
бил малък търговски пост 
и гранично село по време 
на царуването на импера-
тора Дзяцин от династия 
Цин, разположен край река 
Итун. През 1889 г. селището 
е превърнато в голям град, 
известен като „Чанчун Фу“. 
Той се разраства като сре-
дище за търговия с произ-
вежданите тук ценни под-
правки и кожи. През 1898 г. 
е открита първата железо-
пътна гара, част от южната 
част на китайската Източна 

В

Храмът Хуго-Праджна

Храмът Уаншоу
лище с 1700-годишна исто-
рия, днес три и половина 
милионният град минава 
за млад и като истински 
феникс възкръсва два пъ-
ти от пепелта. 

В най-новата си история 
градът получава различни 
имена, които разкриват не-
говата виталност – Север-
ния град, защото е в север-
ната част на Китай, или Ку-
анчендзъ – Широкия град, 
но се утвърждава с името 
си Чанчун – „дългата про-
лет“. Пролетта тук дейст-
вително е приятна и про-
дължителна. А е и краси-
ва, цветна и ароматна, бла-
годарение на жителите му, 
които са го превърнали в 
истински оазис, потънал в 
зеленина с много паркове 
и градини. Климатът му е 
благоприятен за това, кон-
тинентален, със студени, но 
сухи зими.

През последните години 
провинция Дзилин и ней-
ната столица привличат со-
лидни капитали и високи 

от парка на южното езеро се 
открива красива гледка

към небостъргачите в центъра

Красивият зелен град Чанчун е столица на богатата 
североизточна китайска провинция Дзилин и деветият 
по големина в страната. Наричат го още Град на 
автомобилите, защото тук е построен първият 
завод за китайски автомобили и е изработен първият 
китайски трактор. Поради ключовата си роля в 
автомобилната промишленост е известен и като 
„китайския Детройт“. Днес градът дава на Китай 
20 процента от автомобилите, 50 процента от 
пътническите влакове и 10 процента от тракторите.
Чанчун е традиционен домакин на значими международни 
събития - годишен международен автомобилен панаир, 
международен филмов фестивал, селскостопански 
панаир, ежегодни изложби за образование и скулптура. 
Другото му лице е екологичното – Чанчун е сред най-
зелените градове в страната, един от четирите 
„Града на Националната градина“, награден от 
Министерството на строителството на КНР за висока 
градска екологичност.

19-и век. Специално внима-
ние се отделя на озеленява-
нето. Тук се намира паркът 
„Гората Дзинуатан“, който 
сега е най-голямата изкуст-
вено залесена площ в Ки-
тай. 

Макар и тук да е имало се- 
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технологии, защото са се 
превърнали в основен дви-
гател на регионалното ико-
номическо сътрудничество 
на страните от Североиз-
точна Азия. Чанчун е го-
лям транспортен, търгов-
ски и промишлен център 
с мощна инфраструктура, 
един от 40-те града в Китай 
с най-благоприятен инвес-
тиционен климат. Тук има 
природни залежи, огромни 
икономически зони, висо-
котехнологична промишле-
ност, богата селскостопан-
ска продукция, перфектна 
инфраструктура. Петдесет и 
един влака дневно минават 
през града, четири от които 
са специални туристически 
композиции, отправили се 
към красивите планински 
околности. 

Водещите индустрии са 
производството на автомо-
били, преработката на сел-
скостопански и биофарма-
цевтични продукти, фотое-
лектрониката, строителни-
те материали и енергети-
ката. Има 2700 предприя-
тията в машиностроенето, 
електротехниката, фармаце-
втиката, каучуковата и ле-
ката промишленост. Голе-
мият брой високотехноло-
гични предприятия го пра-
вят и важен образователен 
и научен център. Гордост за 
Чанчун е местният филиал 
на Китайската академия на 
науките. Но хората тук не 
забравят и традиционните 
си производства и продъл-
жават да произвеждат мно-
го красиви килими. 
Автомобилната индустрия 

в града има дълга история. 
Започва още от 1950 г., зара-
ди което е наречен Град на 
автомобилите. Той е най-го-
лемият център за производ-
ство, изследвания и разви-
тие на автомобили в Ки-
тай, дом на най-големия 

Филмовото градче е сред
любимите места за отдих

ростните влакове, които 
развиват 250 км/ч, имат Wi-
Fi хъбове и спалните им 
места се преобразуват в се-
дящи през деня. Друга го-
ляма фирма е „Ятай Груп“, 
създадена през 1993 г. Тя 
е с широк спектър от дей-
ности – недвижими имоти, 

нови строителни материа-
ли. Високотехнологични-
те проекти и проектите с 
висока добавена стойност 
представляват над 80% от 
общата продукция. 

Компанията RRC про-
извежда по-голямата част 
от вагоните за високоско- 

Градът има широки улици и  
модерни обществени райони,  

планирани по подобие на Париж

китайски производител на 
превозни средства – FAW 
Group (First Automotive 
Works Group). Строител-
ството на първия автомо-
билен завод FAW започна 
през 1953 г., а производ-
ството на камион „Жиефан 
CA-10“. През 1958 г. FAW 

производство на цимент, 
фармацевтични продукти, 
въгледобив и търговия. 

Водеща в производство-
то на влакове е компания-
та „Чанчун рейлуей“ с над 
18 000 служители и произ-
водство на 8000 влака го-
дишно. Тук се произвеж-
да и безпилотен еднорел-
сов влак, изготвен от въ-
глеродни влакна – транс-
портното средство от по-
следно поколение. Издър-
жа на екстремални метео-
рологични условия, вклю-
чително и на температури 
от минус 40 градуса по Цел-
зий. Влакът е с 25% по-лек 
от традиционните аналози 
и пести с 23 на сто повече 
енергия от тях.

Ако посетите града, не-
пременно трябва да видите 

Величествения 
императорски дворец, 

където е живял до 1945 г. 
последният император Пу 
И от династията Цин, кой-
то представлява огромен 
комплекс от десет сгради, 
построени в различни сти-
лове – китайска архитекту-
ра, допълнена от японски 
архитектурни елементи. 

Паркът на Южното езеро 
е любимо място за отдих 
за местните жители. През 
лятото езерото се използва 
за разходки с лодка и водни 
спортове, а в близост до ед-
на част от него се намират 
огромни площи с лотосо-
ви растения. През зимата 
езерото замръзва и служи 
като естествена пързалка. 
От него се открива краси-
ва гледка към небостърга-
чите в центъра на Чанчун.

Националният  
горски парк 

е най-големият изкуствен 
горски парк в Азия и чу-
десно място за каране на 
ски през зимата. 

В Чанчун има и редица 
други исторически забеле-
жителности. От съвремен-
ните атракции може да се 
отбележи филмовото град-
че, където се създават мо-
дерни китайски телевизион-
ни сериали и игрални фил-
ми. Интересни са и къщите 
с традиционна китайска ар-
хитектура, наречени пекин-
ски „сухефан“, храмът на 
Юантунси в парка на Бей-
шан и много други.

започва производството на 
известните лимузини „Ху-
нци“ (Червено знаме), кои-
то за определен период се 
ползват като правителстве-
ни коли.

В течение на време-
то са изградени съвмест-
ни предприятия с „Ау-
ди“, „Фолксваген“ и „То-
йота“. Тук през 1996 г.  
е основана и

Автомобилната 
икономическа зона за 
търговия и развитие, 

обхващаща площ от около 
300 000 кв. м. В нея има 
един изложбен и пет специ-
ални индустриални центъ-
ра, като този за търговия на 
едро с автомобили е най-го-
лемият в Китай. 

Зоната за развитие на 
високите технологии 

е сред първите в областта 
на технологиите на държав-
но ниво. Тя има 18 универ-
ситети и колежи, 39 дър-
жавни и провинциални на-
учноизследователски инсти-
туции и 11 ключови нацио-
нални лаборатории. Дей-
ността й е фокусирана вър-
ху развитието на пет основ-
ни индустрии – биоинже-
нерство, автомобилостро-
ене, производство на нови 
материали, фотоелектри-
чество и информационни 
технологии.

Зона за икономическо 
и технологично развитие е 
създадена 1993 г. и се полз-
ва с всички преференциал-
ни политики, предвидени 
за зоните за икономиче-
ско и технологично разви-
тие на крайбрежните отво-
рени градове. Дейността й 
обхваща развитието на пет 
водещи индустрии: автомо-
билни части и компоненти, 
фотоелектрическа инфор-
мация, биофармацевтична, 
фина обработка на храни и 
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а 8 декември ки-
тайският пред- 
седател Си Дзин- 
пин изпрати поз-
дравително пис-
мо до Форума за 

правата на човека Юг-Юг, в 
което декларира готовност-
та на Пекин да работи с раз-
виващите се страни за на-
сърчаване на общите цен-
ности на цялото човечество.

Присъстващите на фо-
рума китайски и чуждес-
транни гости посочиха, че 
поздравителното писмо от 
председателя Си Дзинпин 
е представило ясно възгле-
дите на Китай за човешки-
те права, в чиято основа са 
хората и правото им на раз-
витие. Освен това речта му 
демонстрира и мисията за 
насърчаване на устойчивото 

развитие на международна-
та кауза за правата на чо-
века, задълбочено обяснява 
предложението на Китай за 
интегриране на универсал-
ния принцип на правата на 
човека с реалността на вся-
ка страна и показва, че Ки-
тай насърчава равноправ-
ното сътрудничество, под-
държа справедливостта и  
насърчава подобряване на 

Н

Китай съдейства за 
развитието на международната 
кауза за правата на човека

глобалното управление по 
човешките права.

Много участници каза-
ха, че някои западни страни 
твърдят, че са „защитници 
на правата на човека“, и со-
чат с пръст други държави, 

но си затварят очите за се-
риозните проблеми в тях са-
мите. Те са „фалшиви чо-
вешки права и истинска хе-
гемония“.

В

Отваряне на нови перспективи в 
сътрудничеството между Китай и Африка

обръщение към 
откритата Ос-
ма министер-
ска конферен-
ция на Форума 
за китайско-аф-

риканско сътрудничество 
(FOCAC) китайският пре-
зидент Си Дзинпин обяви, 
че Китай ще предостави до-
пълнителни 1 милиард до-
зи ваксини срещу COVID-19 
в Африка и обещава съв-
местно изпълнение на де-
сет програми за бъдещо съ-
трудничество между Китай 
и Африка, предаде агенция 
Синхуа. „Убеден съм, че ще 
съгласувате усилията на Ки-
тай и Африка, така че та-
зи конференция да обеди-
ни могъщата сила на об-
що 2,7 милиарда китайци 
и африканци и да ни насо-
чи към китайско-африкан-
ска общност на високо ни-
во със споделено бъдеще“, 
каза чрез видеовръзка ки-
тайският президент. Сесия-
та се проведе на 29 и 30 но-
ември в столицата на Сене-
гал Дакар. Тя оцени резул-
татите от срещата на вър-
ха на FOCAC в Пекин през 
2018 г. и отвори нови перс-
пективи за сътрудничест-
во между Китай и Африка.

През последните 21 го-
дини Китай си сътрудни-
чи с африканските стра-
ни и народи въз основа на 
принципа на приятелство, 
единство, взаимно доверие 
и уважение, каза сенегал-
ският президент Маки Сол, 
отбелязва Синхуа.

Китай е вече най-голе-
мият търговски партньор 
в Африка и в продължение 
на 12 години. От 2009 г. на-
сам делът на търговията на 
Африка с Китай в обща-
та търговия на континен-
та продължава да нараства, 
надхвърляйки 21 процента 
през 2020 г.

Антипандемична 
солидарност

За да помогне на Афри-
канския съюз (АС) да по-
стигне целта си за вакси-
ниране на 60 процента от 
африканското население до 
2022 г., президентът Си обя-
ви, че Китай ще предоста-
ви още един милиард дози 

доставчик на ваксини срещу 
COVID-19 за Африка и си-
лен защитник на либерали-
зацията на интелектуалната 
собственост, за да се позво-
ли на африканските страни 
да произвеждат стоките и да 
работят за спасяването на 
своето население и иконо-
мики от въздействието вър-
ху глобалната здравна кри-
за “, добави Адхер.

Китай и Африка обе-
диняват усилията си, за 
да се справят със сериоз-
ните рискове, породени от 
COVID-19, като допълни-
телно затвърдяват приятел-
ството си, а солидарност-
та между китайския народ 
и африканските народи им 
позволява да преодолеят 
трудностите и препятстви-
ята и да изградят светлото 
бъдеще, коментира Сиу Бу, 
президент на Китайския ин-
ститут за международни из-
следвания.

Нови перспективи
„Трябва да отворим но-

ви перспективи за сътрудни-
чество между Китай и Аф-
рика, да разширим търго-
вията и инвестициите, да 
споделим опит за намаля-
ване на бедността, да за-
силим сътрудничеството 
в областите на цифрова-
та икономика и да органи-
зираме предприемачество-
то на младите африканци 
и развитието на малките 
и средните предприятия“, 
подчерта президентът Си. 
Той призова за задълбоча-
ване на практическото съ-
трудничество между Китай 
и страните от Африканския 
континент.

Китай ще инициира 10 
проекта за намаляване на 
бедността и развитие на сел-
ското стопанство в Афри-
ка, като ще предостави 10 
милиарда долара за целта. 
Пекин ще работи в тясно 
сътрудничество с африкан-
ските страни за прилагане 
на редица програми, кои-
то включват медицинска и 
здравна програма, програ-
ма за намаляване на бед-
ността и развитие на сел-
ското стопанство.

щу COVID-19 на повече от 
110 държави и организации, 
включително 50 африкански 
държави, изтъква Синхуа.

Освен това китайски-
те фирми активно участ-
ват в съвместното произ-
водство на ваксини в Аф-
рика с местни фирми, като 
помагат на страните в съ-
ответствие с техните жела-
ния, за да реализират лока-
лизирано производство на 
ваксини. Те вече са започ-
нали локализирано произ-
водство в Египет и са по-
дписали споразумения за 
сътрудничество с Мароко 
и Алжир.

Кавинс Адхер, работещ 
в Кения учен по междуна-
родни отношения, казва, че 
пандемията от COVID-19 е 
послужила, за да се ускори 
силното партньорство меж-
ду Китай и Африка в сек-
тора на здравеопазването. 
„Китай сега е най-големият 

ваксини в Африка, включи-
телно 600 милиона дози ка-
то дарение и 400 милиони 
дози, които ще бъдат оси-
гурени чрез средства като 
съвместно производство от 
китайски компании и афри-
кански държави. „В допъл-
нение Китай ще предприе-
ме 10 медицински и здрав-
ни проекта за африканските 

КНР ще достави на десетки африкански държави 
допълнителни 1 милиард дози ваксина срещу COVID-19, 
съвместно ще се прилагат и десет програми за 
намаляване на бедността и развитие на селското 
стопанство в страните от Африка

страни и ще изпрати 1500 
души медицински персонал 
и експертиза по обществено 
здравеопазване в Африка“, 
посочи Си Дзинпин.

До 12 ноември 2021 г. 
Китай предоставя над 1,7 
милиарда дози ваксина сре- 

Китайският президент Си Дзинпин произнася реч на церемонията по откриването на 
министерската конференция на Форума за китайско-африканско сътрудничество

Президентът на Кения Ухуро Кенията на посещение в централа 
за производство на ток от фотоволтаична инсталация в района 

на Гариса, построена със съдействието на Китай
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жан Ифън е 
32-годишен слу-
жител в счето- 
водна фирма, 
който се е оже-
нил наскоро и 

очаква дете. Заедно със 
съпругата си те прекарват 
дни в търсене на екологич-
но чисти предмети и ма-
териали за обзавеждане на 
новия си апартамент.

„Очакваме бебе и се оп-
итваме да направим така, 
че новото обзавеждане на 
дома ни да не навреди на 
неговото здраве. Нашият 
първи избор са материа-
ли, които са екологични, 
дори това да означава да 
плащаме малко повече“, 
обяснява той. 

От дълго време индус-
трията за интериорно обза-
веждане и дизайн на домо-
вете в Китай е критикува-
на поради потенциалното 
замърсяване и високи въ-
глеродни емисии, причине-
ни от обработката на ма-
териалите, с които работи, 
както и заради използва-
нето на такива, които мо-
гат да компрометират чо-
вешкото здраве, включи-
телно дървени, за боядис-
ване и цимент.

С повече зелени реше-
ния, които се прилагат в 
сектора обаче, той става 
все по-екологичен, тъй ка-
то по-устойчиви материали 
се поставят на рафтовете, 
задвижвани от нараства-
щата осведоменост сред 
потребителите за опазва-
нето на околната среда и 
ангажиментите на прави-
телството за намаляване 
на въглеродните емисии, 
към които постепенно би-
ват привличани все повече 
сектори и компании.

В доклад на Института 
за индустриални проучва-
ния „Циенджан“ (Qianzhan 
Industrial Research Institute) 
се казва, че зелените, еко-
логично чисти, енергоспес-
тяващи продукти за обза-
веждане на дома ще бъдат 
основна тенденция в раз-
витието на пазара.

Данни от изследовател-
ския институт Zero Power 
Intelligence Group показа-
ха, че пазарният размер на 
китайската екологична ин-
дустрия за обзавеждане на 
дома расте бързо и вероят-
но ще достигне 259,66 ми-
лиарда юана (40,64 мили-
арда долара) през 2022 г.

В доклада на институ-
та „Циенджан“ се казва, че 
с подобряването на жиз-
нения стандарт на хората 
и нарастващата осведоме-
ност за екологичните про-
блеми потребителите по-
казват все по-голяма загри-
женост за това как техни-
ят начин на живот може 
да повлияе на околната 
среда и как околната сре-
да от своя страна може да  
повлияе на тяхното здраве.

обилните му-
зеи за нау-
ка и техно-
логии в Ки-
тай са реги-
стрирали об- 

що 150 милиона посеще-
ния в цялата страна, ин-
формира Националният 
музей за наука и техноло-
гии. Проектът за мобилни 
музеи е иницииран с цел 
увеличаване на знанията 
на гражданите в областта 
на науката. Чрез тези мо-
билни музеи Китай пре-
доставя безплатно обуче-
ние по наука и техноло-
гии и забавление за пове-
че хора, особено тези, жи-
веещи в райони с по-сла-
би ресурси.

От старта на програ-
мата през 2011 г. са би-
ли организирани 566 из-
ложби за популярна на-
ука, които са обиколи-
ли 4682 спирки в цялата 
страна. Всяка изложба на 
мобилния музей включ-
ва около 60 интерактив-
ни експозиции и продъл-
жава два-три месеца. По 
време на 13-ата петилет-
ка мобилните научни му-
зеи са покрили над 90% 
от околиите в страната.

Китай планира да сти-
мулира висококачествено-
то развитие на музейния 
сектор и да се превърне в 

Д

М

Интериорният дизайн залага все повече  
на екологични материали и технологии

„Днес повече потреби-
тели възприемат идеята за 
екологично чисто домаш-
но обзавеждане и са гото-
ви да плащат за такива ма-
териали. Индустрията съ-
що така измисля начини да 
намали разходите за раз-
работката на екологични 
материали, което от своя 
страна ще намали цените 
на продуктите и ще при-
влече повече потребители“, 
каза Джей Ли, основател и 
директор на Circular China, 
базирана в Шанхай ком-
пания за иновации в еко-
логичните технологии, по 
време на неотдавнашно-
то Китайско изложение за 
интериорен дизайн (Design 
China Beijing Expo).

Проучване на новинар-
ския уебсайт 36Kr показа, 
че 80% от потребителите 
смятат, че екологичност-
та е най-важният фактор, 
когато решават какви ма-
териали за боядисване на 
стени, дървени подове и 
мебели ще закупят. Ка-
то основна потребителска 
група на сектора за домаш-
но обзавеждане, поколени-
ята след 80-те и 90-те годи-
ни са по-склонни да купу-
ват неформалдехидни ма-
териали, които се считат за 
по-малко вредни за окол-
ната среда, и са готови да 
плащат повече за тях, се 
казва в проучването.

Формалдехидът е силно 
миришещ, безцветен газ, 
който обикновено се из-
ползва в материали за боя-
дисване и продукти от пре-
сована дървесина. Той мо-
же да се разпадне до вред-
ни вещества в атмосферата 
и да навреди както на хо-
рата, така и на животните.

Освен формалдехида, 
индустрията за домашно 
обзавеждане може да по-
влияе на околната среда 
по различни начини, каз-
ва Джей Ли. 

„Строителството и обза-
веждането на жилища съз-
дават повече въглеродни 
емисии, отколкото можете 

от общите емисии в стра-
ната, сочат оценки на ин-
ститута.

„Има по-строги регула-
ции относно въглеродните 
емисии при обзавеждане-
то за дома по отношение 
на различните индустрии, 
като например строител-
ните материали. Това до-
веде до иновации в еколо-
гични продукти с по-ниски 
разходи“, казва Джей Ли.

Бин Хуей, заместник 
генерален мениджър на 
Шанхайската борса за 
околната среда и енергия-
та, която е фокусирана вър-
ху търговията с въглерод-
ни емисии в Китай, казва, 
че секторът на строителни-
те материали вероятно ще 
бъде включен в пазара им 
през следващата година.

„Въпреки това индус-
трията за интериорен ди-
зайн все още е изправена 
пред много предизвикател-
ства, включително непъл-
ни продуктови разновидно-
сти на екологично чисти и 
енергийно спестяващи ма-
териали за обзавеждане. В 
бъдеще се очакват повече 
усилия в свързаните с тях 
технологични изследвания 
и развитие“, казва той.

150 милиона посещения  
в мобилните научни музеи

Изследователския инсти-
тут за големи данни в 
циментовата индустрия 
(Cement Big Data Research 
Institute).

Производството на ци-
мент в Китай достигна 2,38 
милиарда тона миналата 
година, като се твърди, че 
е отделило около 1,5 мили-
арда тона въглероден дио-
ксид, а това представлява 
приблизително 10 процента 

да си представите – над 40 
процента от общите еми-
сии на всички индустрии в 
Китай“, обяснява той.

Пример за подобна ин-
дустрия с високи стой-
ности на изхвърляните 
парникови газове е ци-
ментовата. Производство-
то на един метричен тон 
цимент може да доведе до 
около 634 килограма въ-
глеродни емисии според 

страна с музеи на топ рав-
нище до 2035 г., се посоч-
ва в насоки, публикува-
ни през май тази година.

До края на 2020 г. реги-
стрираните в Китай музеи 
наброяват 5788, като 1224 
от тях са на държавно рав-
нище. Средно по един нов 
музей е бил откриван на 
всеки два дни в страната 
в периода 2016 – 2020 г.

Според проучване по-
вечето китайци посещават 
музеи, като 83,6% от ан-
кетираните са казали, че 
харесват музеите, а 73,2% 
ги включват в програмата 
си, когато пътуват.

Над 70% от общо 1516 
участници в допитва-
нето са посетили пове-
че от шест музея, дока-
то през 2015 г. в подобно 

проучване на в. China 
Youth Daily са били 52%. 
Едва 2,7% от анкетира-
ните са споделили, че не 
обичат да обикалят музеи.

Запитани за фактори-
те за растящата популяр-
ност на музеите в Китай, 
66% от анкетираните вяр-
ват, че увеличаващият се 
интерес към културните 
и интелектуалните проду-
кти е естествено продъл-
жение на подобрения жиз-
нен стандарт. Други фак-
тори включват популярни-
те телевизионни програми 
за културното наследство 
и музеологията, подобре-
ното кураторство на му-
зеите, широкото отразя-
ване в медиите и безплат-
ния достъп до обществе-
ните музеи.
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К
редставител на 
кметството на 
Лондонското си- 
ти заяви за аге- 
нция Синхуа, 
че дава висо-

ка оценка на обещанието 
на Китай за въглеродните 
емисии. Той се надява на 
добри отношения с Китай 
и ще окаже необходимо-
то съдействие за сътруд-
ничеството в сферата на 
„зеленото“ финансиране. 
Лондонското сити обръща 
голямо внимание на ки-
тайския прогрес в устой-
чивото развитие, включи-
телно в областта на бързо 

развиващите се индустрии 
на електрически автомо-
били и фотоволтаични па-
нели, които са тясно свър-
зани със „зелените“ фи-
нанси.

Представителят изтък-
на, че финансовото отва-
ряне на Китай е от пол-
за за света. „Надявам се 
Китай да отвори по-широ-
ко вратите си за финансо-
вата сфера. Ние ще про-
дължим сътрудничество-
то с Пекин и очакваме по-
вече китайски компании 
да открият офиси в Лон-
дон“, посочи още предста-
вителят.

анхай ще ускори използването на „зе-
лена“ енергия в сектора на градския 
транспорт в периода на 14-ия петго-
дишен план (2021 – 2025), съобщиха 
местните транспортни власти, цити-
рани от Радио Китай за чужбина. Бю-

рото по пътен транспорт обяви, че Шанхай ще за-
сили популяризирането и приложението на енер-
госпестяващи превозни средства и такива с нови 
енергии през следващите пет години.

Всички нови и модернизирани автобуси и так-
сита ще използват нови енергии, а процентът на 
електрическите автобуси в града се очаква да дос-
тигне 96% до 2025 г.

Градът ще ускори също инсталирането на за-
рядни колонки, ще насърчи използването на чис-
та енергия, като втечнен природен газ и водород 
за товарни превозни средства, и ще проучи въз-
можностите за стартиране на пилотни автономни 
автобусни маршрути.

Представител на Бюрото каза, че успоредно с 
адаптирането към нарастващите нужди от превоз, 
Шанхай ще ускори реализирането на „зелена“ и 
нисковъглеродна система за транспортни услуги, 
като оптимизира енергийната структура, насърчи 
иновацията и повиши ефективността на управле-
нието в областта на градския транспорт.

П

Ш

Висока оценка на 
обещанието на Китай 
за въглеродните емисии

Екологичен 
транспорт в Шанхай

итай публикува 
своя 14-и петго-
дишен план (2021  
– 2025) „Зелен“ 
план за индус-
триално разви-

тие, което е стъпка на-
пред в стремежа на стра-
ната да постигне нисковъ-
глероден растеж, съобщи 
агенция Синхуа.  Предвиж-
да се до 2025 г. да бъде по-
стигнат значителен напре-
дък в „зелената“ и нисковъ-
глеродната трансформация 
на китайската промишлена 
структура и да бъдат ши-
роко използвани „зелени“ 
и нисковъглеродни техно-
логии според план, публи-
куван от Министерството 
на индустрията и информа-
тизацията на Китай. 

План за „зелено“ 
индустриално развитие

ъпреки наби-
ращите темпо-
ве зимни студо-
ве в Хъйян от 
източнокитайс- 
ката провин-

ция Шандун, Ли Дзиен- 
мин не е притеснен благо-
дарение на зелените отоп-
лителни тела в дома му, съ-
общи агенция Синхуа в ре-
портаж за стартирането на 
проект за ядрено отопление 
в града. 

„Температурата вътре е 
доста стабилна, а сметката 
за отопление е ниска“, каз-
ва Ли, местен жител.

На 9 ноември тази го-
дина градът се сбогува с 
дните на изгаряне на въ-
глища със стартирането на 
своя проект за ядрено ото-
пление, като стана първият 
китайски град, който има 
зимно отопление с нулеви 
въглеродни емисии. 

Ли Чанкъ, който няко-
га отговаряше за 40-тонен 
отоплителен котел в града, 
сега е директор на ядрено 
отопление и топлообмен-
на станция. „Вече не горим 
въглища за отопление. Про-
дадохме железния котел за 
скрап“, казва той.

В
Зима с нулев въглерод 
осигурява ядреното отопление

Ядреното отопление из-
влича част от парата, гене-
рирана от ядрената енер-
гия, като източник на то-
плина, преди да проведе 
многоетапен топлообмен 
през топлообменника и на-
края да прехвърли топли-
ната към потребителите, 
обясни Джао Шоуся, стар-
ши инженер в Shandong 
Nuclear Power Co., Ltd.

У Фан, председател на 
борда на компанията, обяс-
нява, че ядрен блок 1 на 
Хъйян е заменил 12 местни 
котела, захранвани с въгли-
ща, намалявайки със 180 000  
тона въглеродния диок-
сид всяка зима и драстич-
но понижавайки топлината, 

отделяна към околната сре-
да, което ефективно може 
да подобри местния въздух.

До атомната центра-
ла са монтирани няколко 
топлообменника с термо-
метър, сочещ 100 градуса 
по Целзий. 

Топлообменното оборуд-
ване преобразува високо-
температурната пара в го-
реща вода и я прехвърля 
към топлообменните стан-
ции по тръбопроводи. При 
достигането до домовете на 
потребителите топлата во-
да е 90 градуса по Целзий, 
а висококачествените тръ-
бопроводи осигуряват па-
дане на температурата с не 
повече от 1 до 2 градуса.

Енергийната и ресурс-
ната ефективност и нива-
та на „зеленото“ производ-
ство ще бъдат подобрени 
цялостно, като ще се поло-
жи солидна основа за пико-
ви промишлени въглерод-
ни емисии до 2030 г., се из-
тъква в плана.

Китай възнамерява до 
2025 г. да намали емисии-
те на въглероден диоксид с 
18%, а енергийната интен-
зивност на големите про-
мишлени предприятия с 
13,5% на единица добаве-
на стойност на промишле-
ните продукти. Според пла-
на интензивността на еми-
сиите на основните замър-
сители в ключови сектори 
ще бъде намалена с 10%.

До 2025 г. ще бъде създа- 

дена система за „зелено“ 
производство за ключови 
сектори и региони, а па-
зарната стойност на „зеле-
ното“ и чисто производство 
ще достигне 11 трилиона 
юана (около 1,73 трилиона 
щатски долара), се посоч-
ва в документа.

Планът включва и кон-
кретни мерки и осем голе-
ми проекта за подобряване 
на индустриалните секто-
ри, включително модерни-
зацията на производството, 
потреблението на енергия 
с ниски емисии на въгле-
роден диоксид, използване 
на ресурси за рециклиране, 
обясни официалният пред-
ставител на Министерство-
то на индустрията и инфор-
матизацията Хуан Либин. 

Към октомври 2021 г. общият инсталиран нов 
капацитет за производство на енергия в провинция 

Гансу е достигнал 25,2 милиона киловата
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итайски уче-
ни разработи-
ха система за 
насочено пре-
даване, коя-
то може да се 

окаже полезен инструмент 
при редактирането на ге-
ни в клетките на дебело-
то черво, предлагайки лек 
за възпаленията.

В резултатите от про-
учването, публикувано в 
сп. Science Advances, уче-
ните обясняват, че проле-
карствената наносистема 
CRISPR-Cas9 е в състоя-
ние да транспортира про-
теина за редактиране, осо-
бено до възпалителните 
лезии в дебелото черво на 
мишки, и да го активира.

Технологията CRISPR-
Cas9 е мощен инструмент 
за редактирането на гени, 
но един от недостатъци-
те й е, че не е много точ-
на, което може да причи-
ни нежелани ефекти.

Екипът учени от Уни-
верситета на Джъдзян в 
своето проучване покри-
ли протеина Cas9 със 
слой биомиметична кле-
тъчна мембрана, където 

застопорили малък моле-
кулен „превключвател“. Те 
открили, че при мишките 
той се активира от стиму-
ли във възпаленото дебе-
ло черво и намалява екс-
пресията на болестотвор-
ния протеин.

Проучването установи-
ло, че CRISPR-Cas9 нама-
лява забележимо нежела-
ните реакции върху други 
органи.

К

Нов прецизен 
инструмент за 
редактиране на гени

поред китайската меди-
цина, ако през зимата 
човек консумира тони-
зиращото билково же-
ле гаофан, той ще събе-
ре достатъчно сили, за 

да се „справи с тигъра“ през про-
летта, т. е. ще съхрани жизнената 
си енергия и ще подсили имунна-
та си система.

В умерените географски шири-
ни пролетта е сезон, когато при-
родата се събужда, лятото е вре-
ме за растеж и развитие, есента 
за събиране на реколтата, а зима-
та за трупане на сили за началото 
на новия цикъл. Същите проме-
ни настъпват и с потока на енер-
гията в човешкия организъм през 
различните сезони.

За традиционната китайска ме-
дицина превенцията е по-важна от 
лечението. Намирането на ефек-
тивно средство за укрепване на 
здравето през зимата е добър на-
чин за предпазването от болести-
те, особено ако сте подложени на 
стрес и голямо натоварване.

Гаофан представлява кондензи-
рана полутвърда смес, която при-
лича на желе или конфитюр. При-
готвя се от различни билки, като 
понякога се добавят и храни, като 
семена от лотос, хинап, небетше-
кер, мед, за подобряване на вкуса. 
Някои разновидности могат да се 
намерят готови в аптеките, докато 
други се приготвят по специална 

рецепта, съобразена със здравослов-
ното състояние на пациента.

За гаофан и други подобни то-
низиращи продукти се споменава 
за първи път през династия Хан 
(206 г. пр. Хр. – 220 г.). В начало-
то гаофан се прилагал външно за 
заздравяване на рани, но по-къс-
но бил пригоден за вътрешна упо-
треба. По традиция се съхранява в 
глинени съдове на хладно място. 
Приема се всяка сутрин като ед-
на лъжица от него се добавя към 
топла вода и се изпива на гладно.

Въпреки че гаофан не е лекар-
ство, той може да укрепи имуни-
тета и да помогне на хората с хро-
нични заболявания, като високо 
кръвно налягане, както и да под-
сили действието на билковите ле-
карства. Билките, които влизат в 
състава му, по принцип е препо-
ръчително да се определят от ле-
кар, за да отговарят на индивиду-
алното здравословно състояние. 
Дори подсладителят, който се до-
бавя към билковото желе, е съ-
образен със здравословното със-
тояние на пациента. Кафявата за-
хар например е препоръчителна 
за хората, които не понасят же-
гата, а медът за онези, които не 
обичат студа.

Според теорията на китайска-
та медицина през зимата тялото 
е в относително спокойно състоя-
ние и е готово да акумулира енер-
гия. Следователно през този сезон 

Гаофан  
тонизиращо билково 
желе за зимата

здраве

организмът усвоява най-добре то-
низиращите продукти.

„Много китайци вярват, че га-
офан трябва да се приема само 
през зимата. Всъщност това не 
е така. Лекарят може да преце-
ни и да го предпише на пациен-
та по всяко време, съобразявай-
ки се със здравословното му със-
тояние“, обяснява за „Чайна дей-
ли“ Ю Ботан, лекар по традицион-
на китайска медицина. Клиника-
та, в която работи той, се намира 
в живописен район на град Хан-
джоу, в една от най-старите бил-
кови аптеки, основана през 1649 г. 
Там са запазени старите традиции 
за ръчното приготвяне на гаофан.

Ю Ботан обяснява, че първо се 
определят необходимите билки, 
след това се киснат, варят, сгъстя-
ват и накрая пакетират. Той при-
готвя гаофан повече от 40 годи-
ни. „Всяка доза е възможно да съ-
държа до 50 билки. Важно е и 

качеството им“, казва той.
Всеки вид гаофан има свой спе-

циален ефект, например насърча-
ва потока на жизнената енергия, 
подсилва кръвта и различни орга-
ни, като мозъка, сърцето, бъбре-
ците, далака.

Не за всеки обаче е полезно 
през зимата да приема гаофан. 
Според експертите тониците са 
подходящи за страдащите от хро-
нични заболявания, за онези, кои-
то се оплакват от хронична умора 
или изтощават силите на органи-
зма чрез прекалена работа, особе-
но, ако са между 30- и 50-годишни.

„Сезонът на тонизиращите про-
дукти“ започва в деня на зимно-
то слънцестоене (около 22 декем-
ври) и приключва през пролетно-
то слънцестоене (около 23 март).

Гаофан не се препоръчва при 
остри заболявания, кризи при хро-
нично болните, както и лошо хра-
носмилане.

зползването на 
5G технологи-
ята в спешната 
медицинска по-
мощ може да я 
направи по-оп-

тимална, за да отговаря 
по-адекватно на нуждите 
на пациентите.

Пример за това е Шан-
хайският център за спеш-
на помощ, който е получил 
наскоро 35 линейки, обо-
рудвани с 5G технология. 
Първите подобни превоз-
ни средства са показани на 
Международното изложе-
ние за внос в Китай през 
2018 г.  Благодарение на до-
брите показатели на линей-
ките и отличното им пред-
ставяне в редица високори-
скови случаи, шанхайски-
те власти решават да ги въ-
ведат в активна употреба.

Най-важната специфика 
на новите линейки е, че 5G 
мрежата дава възможност 
за надеждна и качествена 
връзка с центъра, когато се 
налага спешните медици 
да реагират още в движе-
ние за справяне с критич-
ни пациенти.

Влизането в такава ли-
нейка означава на практика 
влизане в самата болница, 

И
5G технологията в спешната 
медицинска помощ в Китай

тъй като лекарите могат от 
разстояние да се запознаят 
със здравното досие на па-
циента и да поставят диа-
гноза. Освен това 5G техно-
логията помага на шофьо-
ра на линейката да следи 
до най-малки детайли тра-
фика в реално време и да 
избере най-бързия марш-
рут до болницата.

Новите линейки са обо-
рудвани с видеомонитори 
с 5G технология, по които 
спешните медици могат да 
контактуват в реално време 
със специалисти от болни-
цата. Цялото медицинско 
оборудване също използва 
5G, което позволява дан- 

ните на пациента, като 
кръвно налягане, кръвна 
захар, и друга информация 
също да се предават ведна-
га на специалист. За хора-
та в критично състояние е 
изключително важно вре-
мето от влизането им в ли-
нейката до приемането им 
в болницата да бъде използ-
вано пълноценно.

Според последни данни 
на Министерството на ин-
дустрията и информацион-
ните технологии в момента 
повече от 600 първостепен-
ни болници в цялата страна 
използват 5G приложения 
за първа помощ и дистан-
ционна диагностика.
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алък пингвин моли 
майката слоница да 
му разкаже за зимните 
спортове и тя започва 
своя разказ. „На Зимна-
та олимпиада има мно-

го дисциплини, например бързо 
пързаляне с кънки, ски скокове, 
ски алпийски дисциплини и бяга-
не.“ На сцената светлосенките ре-
алистично показват какво правят 
скиорите, хокеистите и други атле-
ти. Те се движат и говорят с помо-
щта на седем актьори.

Това е част от пиесата „Търси се 
снежното момиче“ на пекинската 
трупа за традиционен китайски те-
атър на светлосенките „Лундзайти-
ен“. Тази част от спектакъла е оза-
главена „Зимни състезания“. Не-
отдавна тя бе пусната по театрал-
ния канала на Китайската медий-
на група. Много спортове от зим-
ните олимпийски игри бяха пред-
ставени на публиката с помощта 
на куклите. Директорът на театъ-
ра Уан Си заяви, че в традицион-
ния театър на светлосенките има 
сцени с бойни изкуства и танци, но 
за първи път се показват спортове.

С приближаването на Зимните 
олимпийски игри през 2022 г. хо-
рата проявяват по-голям интерес 
към зимните спортове. Затова те-
атърът решава да съчетае древното 
нематериално наследство с елемен-
ти от Олимпиадата и да популя-
ризира зимните спортове под фор-
мата на приказка. „Търси се снеж-
ното момиче“ е първата пиеса на 
тази тема.

Главните действащи лица в нея 
са леден принц и снежно момиче, 
както и различни животни, напри-
мер семейство слонове, пингвин 
и др. Братът слон среща ледения 

а 28 ноември бе 
закрито Първо-
то изложение за 
култура и тури-
зъм в град Ухан. 
В тридневното  

събитие участваха 1062 
компании. То бе посетено 
от над 100 хиляди души. 
Изложението се фокуси-
ра върху новите начини за 
развитието на културната и 
туристическата индустрия. 
Изложението се проведе в 
Международния изложбен 
център на Ухан на площ от  
60 000 кв. м и бе разделе-
но на осем зони с общо 247 
щанда. В него се включиха 
компании от 30 китайски 
града, както и туристиче-
ските отдели на 15 държа-
ви и международни турис-
тически организации.

В изложението участва-
ха и 16 големи музея от цял 
Китай, 10 известни проек-
та на нематериалното кул-
турно наследство. 

В рамките на изложе-
нието се проведоха форум 

и няколко подфорума, в 
които участваха експерти 
и учени. 

По време на изложение-
то бяха подписани споразу-
мения за 50 важни проек-
та на обща стойност 165,5 
милиарда юана.

Изложението за култура 
и туризъм в Ухан бе орга-
низирано съвместно от от-
дел „Публичност“ на ЦК на 
ККП, китайското Минис-
терство на културата и ту-
ризма и управата на про-
винция Хубей. Плановете 
са то да се провежда на 
всеки две години.

Културата съживява 
историята

В първата зала на из-
ложението имаше огромен 
екран, на който могат да се 
видят красиви пейзажи и 
туристически забележител-
ности от цял Китай.

Провинция Гансу участ- 
ва в изложението с над 40 
снимки и повече 200 инова-
тивни културни продукта. 

Музеите в изложението, 
представиха няколко инте-
ресни иновации. На щан-
да на Музея на провинция 
Хънан например можеше 
да се види как се работи 
на археологически обекти. 
Столичният музей предста-
ви процеса на изработва-
не на китайски традицион-
ни бижута, а Музеят на жп 
транспорта – модел на иг-
ра с 3D влак… 

Науката и технологиите 
обогатяват туризма

На щанда на провинция 
Хубей можеше да се види 
кулата Хуанхъ, изобразе-
на с различни светлинни 
ефекти, и изработен от 3D 
принтер речен делфин. Ос-
вен това робот предлагаше 
чай на посетителите.

На 27 ноември щандът 
на компанията Tencent бе 
посетен от редица млади 
фенове на културата и ту-
ризма. Те разгледаха стено-
писите от каменните пеще-
ри Могао в град Дунхуан, 

М

Н

Театърът на светлосенките разказва 
за историята на Зимната олимпиада

Първото изложение  
за култура и туризъм в Ухан

Затова се наложило да гледат мно-
жество видеа от зимни игри и да 
обобщават съответните движения.

„В представленията пред публи-
ка всяко движение в сцените с хо-
кей, кърлинг и фигурно пързаляне 
е резултат от добрата координация 
между актьорите. Особено при ня-
кои по-сложни жестове една кук-
ла се управлява от поне двама ду-
ши едновременно. След три месе-
ца практика нашето изпълнение ве-
че е перфектно“, разказва Уан Си.

За да направи героите по-живи 
и да привлече повече млади хора, 
режисьорът на „Търси се снежно-
то момиче“ избира образи на жи-
вотни и приказни сюжети. „Хоке-
ят е като стикбол, но участници-
те трябва да умеят да се пързалят 
на лед.“ „Виж, кърлинг камъните 
не приличат ли на шахматни фи-
гури?“ С тези ведри реплики спек-
такълът събужда интереса на зри-
телите към зимните спортове.

Освен впечатляващото изпълне-
ние, вниманието привлича и дизай-
нът на куклите. Например прин-
цът и момичето са облечени като 
двойка във фигурното пързаляне. 
Неговият костюм е с елементи, на-
подобяващи пламък, което е сим-
вол на ентусиазма и жизнеността, 
а нейният е със снежинки, които 
символизират женската чистота и 
елегантност. „Тези два орнамента 
са обичайни за театъра на светло-
сенките. Така едно изкуство с хи-
лядолетна история и съвременните 
зимни спортове се съчетават пер-
фектно“, споделя Уан Си. Театърът 
е изработил и редица сувенири за 
зимните спортове, за да привлече 
вниманието на публиката и да по-
каже красотата и жизнеността на 
древното изкуство.

принц, който е загубил свой при-
ятел, а пингвинът – снежното мо-
миче, което се е разделило с леде-
ния принц. С помощта на живот-
ните двамата се срещат отново, за-
щото сега са спортистите в Зимната 
олимпиада. В приятна атмосфера 

леденият принц и снежното мо-
миче демонстрират уменията си 
по хокей на лед, кърлинг и фигур-
но пързаляне.

В началото за актьорите е било 
трудно да се справят с изпълнение-
то на сцените със зимни спортове. 

както и „прякото предаване 
на Забранения град“. 

Отговорникът на отде-
ла за култура и туризъм на 
Tencent Уан Дзяхъ обясни, 
че компанията вече е в съ-
трудничество с над 60 всес-
транни туристически проек- 
та, с над 40 забележително-
сти и паркове, с повече от 
20 дигитални музея. 

Взаимният обмен внася 
повече красота в живота
Търговският и култур-

ният обмен винаги са би-
ли като прозорец на Китай 
към света. 

На изложението има-
ше вино от Уругвай, мон-
голски пуловери, различ-
ни корейски дрехи и други. 

Туристическите отдели на 
15 държави и международ-
ни туристически организа-
ции бяха подготвили за по-
сетителите различни кул-
турни и туристически „спе-
циалитети“.

Изложението съвпадна 
с тайландския фестивал на 
светлината Лой Кратонг и 
на щанда им имаше раз-
лични сувенири и фенери. 

Директорът на Ки-
тайския институт за про-
учвания в областта на ту-
ризма Дай Пин посочи, че 
в Китай постепенно се уве-
личава желанието и има 
повече възможности за пъ-
туване в чужбина. 
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Китайски рекорди  
на Олимпиадата в Токио 2020

итай започна да 
чупи рекорди 
още преди нача-
лото на Олим-
пийските игри в 
Токио, като из-

прати най-внушителната 
си делегация в историята 
на най-големия спортен 
форум. Китайският олим-
пийски комитет обяви, че 
общо 431 атлети, 133 мъ-
же и 298 жени ще участ-
ват в Игрите, като всички 
спортисти бяха подготве-
ни не само за призовите 
места, но и да подобряват 
световните и олимпийски 
рекорди. В класирането по 
медали Китай също подо-
бри своеобразен връх, ка-
то само едно златно отли-
чие не достигна за първото 
място по нации. В крайна 
сметка със спечелените об-
що 88 медала – 38 златни, 
32 сребърни и 18 бронзо-
ви представителите на Ки-
тай вече не само са водеща 
спортна сила на планетата, 
но и с постиженията си в 
някои от спортовете с из-
ключително силна конку-
ренция и престиж, са мно-
го по-напред в сравнение 
с конкуренцията.

Отборът на Китай спе-
чели щафетата на 4 х 200 
метра свободен стил за же-
ни в плуването със свето-
вен рекорд.  Цзюнсюан Ян, 
Мухан Тан, Юфей Чжан и 
Бинцзе Ли водеха в края 
на всеки един от постове-
те и финишираха за 7:40.33 
минути – нов световен и 
олимпийски рекорд. Така 
китайските плувкини по-
добриха с повече от секун-
да старото върхово пости-
жение в дисциплината на 
световните шампионки от 
Австралия от 7:41.50 мину-
ти от 25 юли 2019 година.

Среброто остана за 
квартета на САЩ Али-
сън Шмит, Пейдж Ма-
дън, Катлийн МакЛаулин 
и Кейтлин Ледецки с време 
7:40.73 минути. Щафетата 
на САЩ не успя да защи-
ти титлата си от Рио 2016 
в дисциплината, но звезда-
та на квартета Кейти Ле-
децки все пак се пребори 
за второто място.

Отборът на Австралия 
в състав Ариана Титмус, 
Ема МакКийн, Мадисън 
Уилсън и Леа Нийл остана 
трети с време 7:41.29 мину-
ти. За Австралия плуваха 
двукратната олимпийска 
шампионка в Токио от ин-
дивидуалните състезания 

К

Златният медал е 
по тежък и от най-
тежката щанга, заяви 
Хоу Дзихуей, след като 
подобри върховото 
постижение в 
категория до 49 кг 

Ариарне Титмъс и друга-
та медалистка от Игрите 
в японската столица Ема 
Макион.  И трите щафе-
ти слязоха под резултата 
на стария световен рекорд.

На финала на 200 ме-
тра бътерфлай на Олим-
пиадата в Токио китайката 
Джан Юфей спечели злат-
ния медал и постави нов 
олимпийски рекорд с вре-
ме от 2:03,86 минути.

В турнира по вдигане 
на тежести в кат. до 49 кг 
за жени на Олимпийски-
те игри в Токио китайската 
състезателка Хоу Дзихуей 
лесно спечели златото, ка-
то успя да счупи и олим-
пийския рекорд. 

В откровено интервю 
след надпреварата в То-
кио шампионката обя-
ви, че олимпийският зла-
тен медал е по-тежък и от 
най-тежката щанга. „И то-
зи път не съжалявах за из-
тощителните тренировки. 
Без тях нямаше да съм на 
олимпийския връх.  Меч-
тата ми се осъществи, то-
зи момент е особено ху-
бав“, заяви китайската със-
тезателка.

Фабин Ли стана олим-
пийски шампион по вди-
гане на тежести в кат. до 
61 кг, след като вдигна 313 
кг в двубоя, което е нов 
олимпийски рекорд.  Ки-
таецът постави олимпий-
ски рекорд и във второ-
то движение - изтласкване, 
където тласна 172 кг. По-
стижението му от първо-
то движение е 141 кг, ка-
то той взе злато и в двете 
движения.

28-годишният Фабиан 
Ли е световен първенец 
от Патая през 2019 година  

Квартетът Цзюнсюан ян, Мухан Тан, юфей Чжан и Бинцзе Ли не остави никакви  
надежди на своите съперници още след първия пост на щафетата. 

Те водеха в края на всеки един от постовете и финишираха за 7:40.33 минути –  
нов световен и олимпийски рекорд

и 150 кг в изтласкването, 
което е неин личен ре-
корд. Тя събра двубой от 
263 кг. Борбата за брон-
зовия медал бе оспорва-
на, но в крайна сметка я 
спечели Крисмери Домин-
га Сантана Пегеро от До-
миниканската република, 
която завърши с 256 кг в 
двете движения. 

В една от дисциплините 
– скоковете от трамплин, 
не се регистрират рекор-
ди, но и тук китайското 
превъзходство бе илюс-
трирано със своеобразен 
връх. Първото място в ско-
кове от триметров трам-
плин на  четирикратния 
световен шампион Се Си 
с изключителното пости-
жение  от шестте скока - 
558.75 точки, направо обез-
сърчи съперниците му. Се 
Си взе втора титла от То-
кио след успеха си в син-
хронните скокове от три-
метров трамплин.

Най-близко до постиже-
нието на Се Си бе другият  
представител на Китай – 
19-годишният Ван Цзуню-
ан, който остана втори с 
534.90. Бронзовото отличие 
остана за британеца Джак 
Лафър с 518.00 точки.

Мексиканецът Ромел 
Пачеко Маруфо завърши 
шести в последния старт в 
кариерата си. 35-годишни-
ят Маруфо има участия на 
четири олимпиади - Атина, 
Пекин, Рио и Токио. Про-
пуска единствено Лондон 
2012 заради контузия. Ма-
руфо вече се изявява на 
ново поприще – влиза в 
политиката като депутат в 
мексиканския парламент.

и трикратен шампион на 
Азия. Той е и актуален све-
товен рекордьор в катего-
рията, като най-доброто 
постижение в света е 318 
кг. Фабин Ли опита да по-
стави нов световен рекорд 
и в изтласкването, след ка-
то заяви 178 кг при вече га-
рантираната си титла, но 
не успя.

Шампионът не остави 
никакви надежди на пре-
следвачите си. Той сбърка 
в първия опит в изхвър-
лянето, когато не успя да 
вдигне 137 кг, но го напра-
ви от втори опит и после 
вдигна 141, за да поведе в 
класирането.

Втори остана Еко Юли 
Ираван от Индонезия с ре-
зултат 302 кг двубой (137 
кг, 165 кг). Бронзовото от-
личие е за отбора на Ка-
захстан, спечелено от Иг-
ор Сон с двубой от 294 кг 
(131 кг и 163 кг).

27-годишната китайка 
Чжоуюй Ван спечели тит-
лата в кат. до 87 кг при же-
ните на олимпийския тур-
нир по вдигане на тежести 
в Токио. Двукратната све-
товна шампионка завърши 
с двубой от 270 кг. 

Чжоуюй Ван бе безапе-
лационна в изхвърлянето, 
като вдигна 120 кг. При по-
следния си опит в изтлас-
кването тя атакува олим-
пийския рекорд, като оп-
ита да вдигне 160 кг, но 
щангата бе твърде тежка 
за нея.

Сребърния медал граб-
на тежкоатлетката от Ек-
вадор Тамара Яхаира Са-
ласар Арсе, която напра-
ви 6 успешни опита в дис-
циплината и изпадна в де-
лириум, след като вдигна 
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за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. Позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2022 г.
Каталожен № 381

образователни курсове по традиционна култура за най-малките
В детската градина в град Хуайан, провинция Дзянсу, разучават лъвския танц и се 
подготвят за настъпващата Нова година. През последните години в провинцията въвеждат 
образователни курсове по традиционна култура, за да повишат интереса сред най-малките 
към културното наследство на страната.

началото на де-
кември в Шанхай 
стартира плат- 
форма за търго-
вия с кафе. Очак- 
ва се тя да се 

превърне в интегриран дос-
тавчик на услуги за разви-
тието на кафе индустрията 
в Китай, с широка гама от 
продукти, множество вари-
анти за трансакции и под-
държащи услуги от трети 
страни.

Прогнозира се, че обе-
мът на трансакциите ще 
достигне 3,5 милиарда юана 
(около 549 милиона долара) 
през 2022 г., с 8000 местни 
и чуждестранни търговци 
до 2025 г., които ще прид-
вижат сумата до 15 мили-
арда юана.

Официални институции 
зад граница, международ-
ни търговци, износители и 

В

провинция Шън-
си археолози-
те откриха две 
позлатени мед-
ни статуи на Бу-
да, които се при-

емат като най-древните до 
момента в Китай. Те бяха 
намерени в семейна гроб-
ница от династия Източна 
Хан (25 – 220).

Според резултатите от 
предварителния анализ се 
стига до извода, че двете 
статуи са изработени по мо-
дел на тези от Гандахара, 
и са от важно значение за 
проучванията, свързани с 
навлизането на будизма в 
Китай.

От юни 2020 г. до ноем-
ври 2021 г. учените от Ака-
демията по археология на 

В
Археолози откриха най-древните 
статуи на Буда в Китай

Шънси разкопаха над 3600 
древни гроба от периода 
Воюващите царства (475 – 
221 г. пр. н. е.) до династия 
Цин (1644 – 1911). 

Голяма част от археоло-
гическите обекти съдържат 

уникални артефакти. До 
момента са извадени по-
вече от 16 000 културни ре-
ликви и е докладвано за 
редица важни археологи-
чески находки. Разкопки-
те на обекта продължават.

производители на кафе от 
страни, сред които Синга-
пур, Етиопия, Гана, Брази-
лия, Колумбия и Индоне-
зия, изразиха готовност да 
се присъединят към плат-
формата. Нейният директор 
Тао Дзиен каза, че Шанхай 

разполага с най-голямото 
многообразие от кафе мар-
ки, най-цялостната индус-
триална верига и най-голям 
обем на търговията с кафе 
в Китай, ето защо създава-
нето на подобна платформа 
е наложително.

Т
ърговията с услу-
ги е важно зве-
но в глобалната 
верига на стой-
ността. Откакто 
е член на СТО, 

търговията с услуги на Ки-
тай се развива бързо, кое-
то предоставя на света па-
зарни възможности. Ста-
тистически данни сочат, 
че обемът на износа на ус-
луги на Китай от 71,9 ми-
лиарда юана през 2001 г.  
е нараснал до 661,7 ми-
лиарда юана през 2020 г.  
Китай се покачи от 11-о 
до 2-ро място в света по 
мащаб на търговията с 

услуги. Вносът в сектора 
също се е увеличил. През 
2005 г. обемът му заема 
3,3% от общия, през ми-
налата година – 8%.

Партньорите на Китай 
в търговията с услуги се 
увеличават. По време на 
13-ата петилетка Китай е 
подписал споразумения 
за сътрудничество в об-
ластта със 7 страни като 
Бразилия, Япония, Уруг-
вай, Русия и други. Об-
щият им брой до момен-
та е 14. През 2020 г. Ки-
тай има установени кон-
такти в търговията с услу-
ги с 240 страни и региони.

Второ място  
в света по обем на 
търговията с услуги

Конкурс за „най-добрия кумкуат“ 
На 3 декември в окръг Жунан, провинция Гуанси, се проведе 
конкурс за най-добър производител на кумкуат.

Жунан е известен като родно място на кумкуата. Жителите 
на селата в района забогатяха чрез отглеждането на този 
вид цитрусов плод.

Снимка СинхуаСнимка Синхуа

Снимка Синхуа

Платформа за търговия  
с кафе бе пусната в Шанхай


